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Вы замечаете,  
как растут цены?

БЛИЦ

Александр БУХВОСТОВ, 
председатель Свободного 
профсоюза металлистов:

– Ползучее повышение 
цен невозможно не заме-
тить. Ну вот даже хлеб взять. 
Обычно перед подорожани-
ем сразу появляются новые 
сорта хлеба, которые стоят 
на порядок выше уже извест-
ных. И получается, что 300 
граммов хлеба стоит около 
рубля. А килограмм – больше 
трех рублей. Полтора долла-
ра за килограмм хлеба – это 
нормальный такой европей-
ский уровень цен. Только 
замечу, что зарплаты и пен-
сии у нас – не европейские, 
а белорусские. И растут не 
такими темпами, как цена на 
хлеб.

Про мясо ничего не ска-
жу – я много лет не ем мяса. 
А цены на фрукты и овощи 
колеблются в зависимости 
от сезона. Сейчас, напри-
мер, на рынке подешевели 
помидоры, а огурцы дорожа-
ют, потому что уже отходят. 
Должны будут упасть цены 
на яблоки – год яблочный, 
урожайный.

Еще один индикатор – 
лекарства. Каждый раз цена на 
одни и те же препараты повы-
шается, это хорошо заметно 
по тем медикаментам (особен-
но импортным), которые при-
нимаешь постоянно.

Если власть перейдет 
на 100-процентную опла-
ту жилищно-коммунальных 
услуг, денег у людей вообще 

останется меньше. И самое 
неприятное, что радужных 
перспектив не видно.

Анастасия ДАШКЕВИЧ, 
общественная активистка, 

мать двоих детей:
– Честно говоря, не очень. 

На мой взгляд, особенно рост 
цен был заметен после дено-
минации, тогда как-то цены 
просто стремительно рванули 
вверх. А сейчас… Может, цены 
и растут, но чтобы уж совсем 
так критично… Я обычно сама 
покупаю продукты, но не заме-
тила резких скачков в последнее 
время. Обратила внимание на 
другое: в Минске очень разные 
цены в магазинах. Например, 
в магазинах сети “Брусничка” 
молоко будет стоить значи-
тельно дешевле, чем в той же 
“Короне”. Но для нас это не 
настолько критично, чтобы 
я думала, в какой магазин по- 
ехать на закупку.

Петр КОЗЛОВ, министр 
торговли Беларуси  

в 1995–2001 годах:
– Конечно замечаю! Денег 

в кошельке становится все 
меньше и меньше… 

Хотя при стабильном кур-
се должны быть и стабильные 
цены. Но они растут! 

Мы слабо насыщаем бюд-
жет за счет производства 
наших товаров, за счет раз-
вития промышленности – и 
тяжелой, и легкой. А от того, 
что мы вкладываем, например, 
в сельское хозяйство, отдача 
пока очень слабенькая. Мы не 
внедряем новые технологии, 
не производим современную 
качественную продукцию. 
Многое сделано, но этого 
недостаточно…

Леонид ЗАИКО, кандидат 
экономических наук:
– Вообще-то официаль-

но идет дезинфляция, и цены 

снижаются. А если вы этого 
не замечаете, значит, та группа 
товаров, которой вы пользуе-
тесь, имеет тенденцию к росту. 
Например, куриные яйца сто-
ят 89–99 копеек, а были по 
1,45–1,60 рубля. Вот прямо 
сейчас делаю себе яичницу из 
10 яиц за 89 копеек – дешев-
ле вряд ли кто может пообе-
дать. Покупаю яйца, кстати, 
в «Златке». Поэтому сегодня 
утверждение о том, что цены 
растут, – это метод вульгарной 
политэкономии.

Я каждый день хожу в 
магазин. Вижу, что дороже 
стала минеральная вода. Но 
это конкурентные товары, 
можно и дешевле покупать. 
Есть торговые компании, 
которые пытаются за счет 
потребителей решить соб-
ственные проблемы и неудач-
ный менеджмент.

А вообще нужно знать, в 
какие магазины ходить, пред-
варительно проводить марке-
тологические исследования. 
Например, мой сын покупал 
арбузы по 48 копеек, а в дру-
гом магазине они стоят 79 
копеек.

У белорусов наблюда-
ется некорректное воспри-
ятие своей собственной 
ситуации. Когда независи-
мые социологи еще в 1990-
х годах проводили опросы 
среди населения, то люди 
говорили: мол, нищаем, 
зарплата падает, жить ста-
ли хуже, цены растут. И 
в то время, когда они так 
говорили, у них зарпла-

та выросла в три раза! А в 
этом году знаете, насколь-
ко мы «обнищали»? В этом 
году благодаря неустанной 
заботе правительства номи-
нальная зарплата выросла 
на 18,6 процента. Поэтому 
какой рост цен, когда зар-
плата растет?..

Анастасия 
ДОРОФЕЕВА, председатель 

партии «Зеленые»:
– Я сама родом из Мозыря 

Гомельской области. Так вот 
я замечаю, что у моих друзей, 
которые там живут и работа-
ют, например, преподавателя-
ми в местном техникуме, зар-
плата уже пару лет вообще не 
меняется. А цены растут! И 
в регионах рост цен особен-
но чувствителен. Мне кажет-
ся, некоторые категории про-
дуктов в регионах стоят даже 
дороже, чем в Минске. Сейчас 
бензин подорожает, и цены 
снова поползут вверх…

А что касается шока от 
постоянного повышения цен, 
то, мне кажется, его сейчас 
вряд ли кто-то испытыва-
ет. Это как в той байке про 
лягушку, которая попадает в 
воду. Если ее кинуть сразу в 
горячую воду – она выпрыг-
нет, а если посадить в холод-
ную и медленно нагревать, то 
сварится. Так мне кажется: у 
нас люди сейчас реагируют 
на очередное повышение цен 
так же, как лягушка на холод-
ную воду…

Марина КОКТЫШ.

«Скаргу адхіліць…»
Усе журналісты, якія былі затрыманы на мінулым тыдні па так званай 

“справе БЕЛТА”, на волі. Некаторыя з іх спрабуюць дабіцца таго,  
каб затрыманне прызналі незаконным і неабгрунтаваным.

Падпісацца на «Народную Волю» 
 можна ў любы дзень  

у любым паштовым аддзяленні  
ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

Адным з першых, хто 
спрабаваў аспрэчыць закон-
насць затрымання, стаў адва-
кат журналіста “Нямецкай 
хвалі” Паўлюка Быкоўскага. 
Разгляд скаргі адбываўся ўчора 
днём у судзе Партызанскага 
раёна сталіцы.

“Адвакат абскарджваў 
законнасць майго затрымання, 
– сказаў Быкоўскі. – Ён пісаў 
скаргу тады, калі я знаходзіўся 
ў ізалятары. На 13 жніўня быў 
прызначаны разгляд скаргі, але 
раней я ўжо быў вызвалены. 
Тым не менш суд адбыўся. Ён 

праходзіў у закрытым рэжыме, 
і я не магу гаварыць пра дэталі 
з залы суда. Рашэнне вынесена: 
скаргу адхіліць”.

Не выключана, што 
Быкоўскі будзе абскарджваць 
гэтае рашэнне.

Антон ВІТАЛЬЕЎ.

З 70-годдзем,  
Іван Міхайлавіч!

Як хутка бяжыць час!
Здаецца, зусім нядаўна ён 

скончыў школу ў Любанскім 
раёне, затым Краснабя-
рэжскі сельгастэхнікум, 
Беларускую сельскагаспа-

дарчую акадэмію, праца-
ваў галоўным аграномам, 
намеснікам старшыні кал- 
гаса, начальнікам райдзярж-
семстанцыі, начальнікам 
раённага ўпраўлення сель-

скай гаспадаркі, першым 
намеснікам старшыні 
Уздзенскага райвыкан-
кама, першым сакрата-
ром Вілейскага гаркама 
партыі, з’яўляўся членам 
Прэзідыума, старшы-
нёй Камісіі па пытаннях 
галоснасці, сродкаў маса-
вай інфармацыі і правоў 
чалавека Вярхоўнага Савета 
Рэспублікі Беларусь 12-га 
склікання.

У студзені 1992 года 
рашэннем Савета кіраўнікоў 
дзяржаў СНД быў прызнача-
ны каардынатарам Рабочай 
групы, а з 1993-га па 1998 год 
– Выканаўчым сакратаром 
СНД. Пасля зыходу з вялікай 
палітыкі – на выкладчыц-
кай рабоце ў Маскве. 
Доктарскую дысертацыю ён 
абараніў у 1996 годзе па тэме 
“Стратэгія і перспектывы 
фарміравання эканамічнага 
саюза краін СНД”.

Учора Іван Міхайлавіч 
Каратчэня прымаў він-
шаванні з 70-годдзем. 
“Народнай Волі” ста-
ла вядома, што лісты з 
цёплымі словамі даслалі 
Наталля Качанава, глава 
Адміністрацыі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь, 
Сяргей Лебедзеў, старшыня 
выканаўчага камітэта СНД, 
і многія іншыя.

Генадзь КРАЎЦОЎ.

А.Лукашэнка, І.Каратчэня 
і Б.Ельцын (1997 г.)

У НУМАР!

ПРЫСУД

У Оршы Лукашэнка сказаў,  
за што чыноўнікаў часам 

ненавідзіць народ
У першую чаргу – за без-

гаспадарчасць, за “бязлад-
насць і непарадак”. Менавіта 
гэта заўважыў Аляксандр 
Рыгоравіч, наведваючы ўчора 
Аршанскі інструментальны 
завод. “Не любіце вы людзей, 
не любіце вы завод. Калі ўжо 
робіце тут нейкую паказуху, 
зрабіце бардзюр, навошта ў 
траву класці асфальт? Гэта 
што, культура?” – сароміў 
Лукашэнка кіраўніцтва прад-
прыемства.

Яшчэ больш сапсаваўся 
настрой у прэзідэнта, калі ён 
наведаў вытворчыя цэхі. На 
арэхі дасталася як дырэк-
тару завода Уладзіславу 
Бардзюкову, так і міністру 
прамысловасці Віталію Воўку. 
“Хутчэй за ўсё, міністра сюды 

накіруем да цябе працаваць. 
У яго выбар адзін: або тур-
ма, або сюды, – публічна аб 
гэтым кажу. Пакуль двойка з 
мінусам, і да цябе прэтэнзій 
шмат. Ніколі не займайся 
ашуканствам. Ты – малады 
кіраўнік. Ты тут галоўны. Не 
дай Бог я перад Новым годам 
прыеду, і маё вока зачэпіцца за 
што-небудзь. Ты ведаеш, што 
будзе…”

Абурэнне Лукашэнкі невы-
падковае. Справы на заво-
дзе ідуць, як кажуць, цераз 
пень-калоду. Нізкая прадук-
цыйнасць працы, мноства 
тэхналагічных парушэнняў. 
Адсюль і плачэўныя 
вынікі. А значыць, і нізкія 
заробкі. Заўважыўшы, у 
якіх непрыглядных умовах 

даводзіцца стаяць ля станкоў, 
А.Р.Лукашэнка адкрытым 
тэкстам выпаліў: “Хіба гэта 
рабочыя месцы? Турма нейкая! 
Катаржныя людзі працуюць за 
200 долараў у месяц!”

Аляксандр Рыгоравіч 
патлумачыў, чаму трэба 
тэрмінова навесці парадак на 
Аршанскім інструментальным 
заводзе. Таму што 
“Гомсельмаш”, МТЗ, МАЗ і 
ўсе іншыя прадпрыемствы, 
нават перапрацоўкі і сельскай 
гаспадаркі, чакаюць добрага 
інструменту.

Што і казаць, доўга 
будуць помніць у Оршы 
наведванне А.Р.Лукашэнкам 
інструментальнага завода.

Аркадзь  
ПАДГУРСКІ.

3 гады турмы і 3 гады «хіміі»
Суд Цэнтральнага раёна Мінска вынес прысуд у гучнай справе аб збіцці 

эканаміста Сяргея Чалага і яго сябра Анатоля Сакалоўскага.

Суддзя Таццяна Акавітая 
прысудзіла Аляксандру Рублёву 
3 гады зняволення, Кірылу 
Доўнару – 3 гады абмежаван-
ня волі ва ўстанове адкрытага 
тыпу (так званай “хіміі”).

Пацярпелыя патрабавалі 
ад падсудных яшчэ грашовай 
кампенсацыі за маральныя 
пакуты: Чалы – 5 тысяч рублёў, 
Сакалоўскі – 500 рублёў, паве-
дамляе Радыё Свабода.

Суд пастанавіў спагнаць 
на карысць Чалага 1 тыся-
чу рублёў і судовыя выдаткі 
больш за 1 тысячу, на 
карысць Сакалоўскага – 250 
рублёў.

Аварыя  
ля ЦУМа

Учора ў другой палове дня на праспекце 
Незалежнасці ў Мінску адбылося 

сур’ёзнае сутыкненне машын.
Побач з ЦУМам не змаглі раз’ехацца  
тры аўтамабілі. На месцы працавалі 

ратавальнікі, аператыўна-следчая група, 
тры брыгады медыкаў.

ЗДАРЭННЕ

(Фота БЕЛТА.)

ВІНШУЕМ!
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    ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр  
ФЕДУТА

Что – от Бога, 
а что – от 
дьявола

Посещая Гомельскую детскую областную клиниче-
скую больницу, глава белорусского государства заявил: 
«Нас еще бог бережет за счет этой «диктатуры» и автори-
таризма, за что нас критикуют. Экология ухудшается, и 
дети не все рождаются без патологии».

Получается, что диктатура и авторитаризм – от Бога, а 
демократия, надо полагать, от дьявола. Та самая демокра-
тия, на волне которой в 1994 году Александра Лукашенко 
избрали президентом Беларуси.

Но сейчас речь не об этом. Речь об ухудшении эко-
логии.

Слова о ее ухудшении были произнесены в Гомеле 
– областном центре, наиболее пострадавшем от послед-
ствий Чернобыльской аварии. В том самом городе, где 
в 1986 году, как уверяли меня многие гомельчане, на 
первомайскую демонстрацию школьников выводили 
колоннами по приказу свыше (не от Бога, но от партий-
ного начальства), чтобы продемонстрировать отсутствие 
опасности: не приведи господь паника случится. 1986 год 
– еще до демократии, еще в нашей богоспасаемой респу-
блике авторитаризм в полном разгаре. Об аварии на 
ЧАЭС можно узнать либо из слухов (есть ведь телефоны, 
у многих родственники в Украине), либо из «вражеских» 
голосов.

Минули годы. И вот на фоне укрепления бого-
спасаемых авторитаризма и диктатуры белорусское 
руководство принимает решение использовать на всю 
катушку те земли, на которые в 1986 году просыпались 
осадки из радиоактивных облаков, шедших с терри-
тории Украинской ССР и, как говорят, «осаженных» 
на территории Белорусской ССР, чтобы не допустить 
заражения московского мегаполиса. Раздаются воз-
ражения. Среди возражающих – и аграрии (самым 
громким был голос Ивана Никитченко), и врачи, за 
которых пришлось отдуваться Юрию Бандажевскому. 
Но в авторитарном государстве власть слышит только 
тех, кого хочет слышать. Никитченко не услышали, 
Бандажевского услышали против своей воли, за что и 
посадили на шесть лет. На не до конца очищенных зем-
лях сеяли и пасли скот. Поскольку продать продукцию 
за пределы синеокой нашей родины было невозмож-
но (всюду радиологический контроль), кормили этим 
наших сограждан, белорусов.

Сейчас нам говорят об ухудшении экологической 
ситуации в регионе.

Да что вы говорите?! Вы это только сейчас обнаружи-
ли, на двадцать пятом году авторитаризма и диктатуры? 
До сих пор что – Бог спасал, а тут вот резко, раз – и оно 
как-то само по себе ухудшилось?

Будь у нас полновластный парламент с ответствен-
ным правительством, уже в момент принятия решения 
об использовании зараженных земель депутаты поста-
вили бы вопрос об открытии данных и как минимум о 
привлечении независимых (в том числе зарубежных) 
специалистов для изучения вопроса. Но у нас, в условиях 
авторитаризма и диктатуры, данные получить можно 
лишь те, которые полностью подтверждают мнение выс-
шего начальства, а все, что способствует сомнениям, – да 
упаси Господь нас от такой демократии! От лукавого 
демократия, так и запомните!

Хорошо. Забудем о Чернобыле. Будем помнить 
только о медицине – той ее части, которая финансиру-
ется из государственного бюджета, то есть налогопла-
тельщиками. Я живу в столице нашей родины городе-
герое Минске, где дело со здравоохранением обстоит 
еще более-менее. Так получилось: весь прошедший год 
боролся с язвой желудка, вот и сейчас мне необходимо 
глотать зонд примерно раз в квартал. Направление мне 
выписали, но нужно записываться в городской диа-
гностический центр. Позвонил я туда в начале августа, 
а предложили мне записаться аж на конец сентября. А 
в моей «родной» поликлинике соответствующую про-
цедуру не делают. Звоню в поисках платной услуги – а 
она входит в перечень бесплатных,  потому мне ока-
зать ее не могут.

Это ж как наша диктатура укрепила систему здра-
воохранения, что сократила процедуры, бывшие в 
советские времена в каждой районной поликлинике!.. 
Понятно: меня Бог должен беречь, а о государственных 
служащих высшего ранга есть кому позаботиться. И кор-
рупция при государственных закупках, и беспамятство 
медицинских начальников, когда им напоминаешь про 
клятву Гиппократа, – это все от демократии? Простите, 
не верю.

Можно изобразить прекрасную картинку: врачи 
в новом, чистом медицинском учреждении окружают 
пациента №1 и рассказывают ему о том, как все у них 
прекрасно. Хватает оборудования, медикаментов, пер-
сонала, а персоналу соответственно хватает зарплат… И 
пациент №1 с облегчением вздыхает: вот, все в порядке, 
авторитаризм и диктатура нас берегут.

Не верю, друзья мои, не верю! В стране, где силовые 
структуры, призванные охранять власть от избирателя, 
получают бюджет больший, чем государственная система 
здравоохранения, берегут не нас. Боюсь, и не вас. И даже 
– не их.

А кого?
Не знаю. Спросите Бога, он, быть может, ответит.

Мечислав ГРИБ:

«Не мне должно быть  
стыдно, а им…»

Пару дней назад министр внутренних дел Игорь Шуневич специальной телеграммой в милицейской ведомственной газете поздравил сотрудников и ветеранов 
органов внутренних дел Витебщины со 100-летием образования областной милиции. 

«Какой станет витебская милиция в будущем – зависит от каждого из вас», – отметил Шуневич.

«Народная Воля» поинтересовалась, получил ли персональную поздравительную открытку по этому поводу генерал-лейтенант милиции Мечислав Гриб, который 
с 1985 года был назначен начальником управления внутренних дел Витебского облисполкома. И, кстати, сразу после назначения возглавил расследование так 
называемого «витебского дела» о серийном сексуальном маньяке-убийце, прогремевшего на весь Советский Союз.

КУЛУАРЫ

 
                    НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА,  
профессор,  
доктор экономических наук

Сейчас результаты торгов на валютных биржах сродни 
вестям с фронта. Под влиянием только лишь объявленных 
Конгрессом США новых экономических санкций против 
Кремля российский рубль посыпался и потянул за собой 
белорусский. Торги на Белорусской валютно-фондовой бирже 
(БВФБ) в понедельник, 13 августа, начались весьма живо: курс 
российского рубля в очередной раз девальвировался, а доллар 
и евро существенно подорожали. В ходе торгов «американец» 
дорожал до 2,07 за 1 рубль, евро – до 2,36, российский рубль 
обваливался до 3,04 за 100 единиц.

А вот сводки за минувшую неделю: доллар подорожал на 
2,09%, евро – на 0,95%, российский рубль ослаб на 3,16%. По 
сравнению с началом года доллар вырос на 4,21%, евро поде-
шевел на 0,06%, российский рубль рухнул на 10,30%, белорус-
ский рубль к валютной корзине укрепился на 4,12%. Падение 
российского рубля, учитывая его 50%-процентную долю в 
валютной корзине белорусского рубля (доля доллара – 30%, 
евро – 20%), перевешивает рост доллара и евро. Поэтому за 
минувшую неделю торгов на БВФБ наш рубль укрепился на 
0,79%. Но в последние дни все внимание приковано к деваль-
вационному пике российской денежной единицы. 13 августа 
на открытии торгов на Московской бирже курс доллара уже 
превысил отметку в 68 рублей и достиг максимального уровня 
с апреля 2016 года. Эти биржевые события можно трактовать 
как валютные шоки.

Чем же так напугали американцы участников валютного и 
фондового рынков России? Накануне на сайте Конгресса США 
был опубликован полный текст законопроекта по новым санк-
циям, которые могут быть наложены на Россию за вмешатель-
ство в выборы президента США, за агрессию против Украины, 
аннексию Крыма, хакерские атаки и прочие неблаговидные, на 
взгляд американского истеблишмента, дела. Документ содер-
жит запрет американским инвесторам на покупку россий-
ского госдолга (облигаций федерального займа – ОФЗ), речь 
в нем также идет об аресте активов и запрете операций с 

ведущими российскими госбанками (Сбербанк, ВТБ, ВЭБ и 
др.). Не исключаются запрет на полеты в США российскому 
«Аэрофлоту» и почти полное прекращение американского 
экспорта в Россию. В документе есть пункт о признании 
России наряду с Ираном спонсором терроризма, что может 
означать и введение полного эмбарго, сравнимого с тем, что 
сегодня США вводят против Ирана. Помимо этого американ-
ский Госдеп опубликовал свой список санкций, связанный с 
делом Скрипалей (их отравление боевым газом «Новичок» в 
Англии).

Если документ Конгресса является только законопроектом 
и должен быть введен в действие через 90 дней, то санкции 
Госдепа вступят в силу уже 22 августа. Они предусматрива-
ют отказ от поставок в Российскую Федерацию продукции 
военного и двойного назначения –  прежде всего электронных 
устройств и их компонентов.

Почему же на то, что еще на бумаге, так отреагировали 
рынки РФ?

Среди держателей ОФЗ порядка 28% – это нерезиденты. 
Вредность американских санкций в том, что любые компании 
и фирмы из любых стран, которые их игнорируют, автома-
тически попадают под удар американских властей. Реакция 
может быть непредсказуемой. Иностранные владельцы рос-
сийских гособлигаций и акций крупных российских компаний 
уже начинают, как говорят, их «сливать», что есть масштабный 
уход иностранного капитала с российских рынков и что уже 
отразилось на снижении котировок ценных бумах и индексов 
бирж. Если крупнейшие российские банки лишат возмож-
ности работать с долларовыми операциями, это будут уже 
не банки. Самое худшее, если дело дойдет до эмбарго на рос-
сийский нефтяной экспорт. Либо американцы могут в союзе с 
Саудовской Аравией вновь, как это они сделали в 2014 году, 
обвалить мировые цены на нефть. США и саудовцы сейчас 

наращивают добычу «черного золота». 
Не факт, что все эти намеченные санкции будут реали-

зованы. Однако паника на российских биржах уже нача-
лась. Для экономических властей Беларуси пока встает задача, 
как грамотно отреагировать на валютные шоки, особенно на 
девальвацию российского рубля, чтобы не повторить ошибок, 
допущенных в подобной ситуации в конце 2014 года. Пока 
Центробанк РФ не вмешивается в процесс курсообразования 
своей валюты. Как известно, слабый российский рубль при 
укрепляющемся относительно его белорусском рубле – выгод-
ная ситуация для российских экспортеров, равно как невы-
годная для белорусских экспортеров в Россию. За белорусский 
экспорт россияне рассчитываются своими подешевевшими 
денежными знаками, а российские товары более конкурен-
тоспособны на белорусском рынке. До сего дня Нацбанк не 
ослабляет нашу денежную единицу. Потому что это чревато 
дополнительной инфляцией.

В силу последних событий российская кредитная поддерж-
ка Беларуси может уменьшиться. У России есть с чем пере-
жить новые санкции, их золотовалютные резервы восстанови-
лись под 500 млрд долларов. За последние три дня российский 
Минфин в качестве естественной реакции на санкции скупил 
на валютном рынке более 30 млрд «зеленых». Это же делает 
и Центробанк РФ. Хотя российские банки уже испытывают 
дефицит валюты. Белорусские валютные резервы, как всегда, 
на минимуме, а долговая ситуация на пределе. Ясно одно, 
белорусскому руководству станет все сложнее договариваться 
с российскими коллегами по принципиальным вопросам как 
экономического, так и политического свойства. О доступе 
белорусской продукции на российский рынок, о ценах на 
энергоносители, о рефинансировании долгов и т.д. А на время 
переговоров лучше иметь как можно более стабильную ситу-
ацию у себя дома.

Паника на валютно-
фондовых биржах России
Как она аукнется Беларуси?

– Я не получал ни откры-
ток, ни телеграмм, даже звонков 
мне по этому поводу никаких 
не было, – ответил Мечислав 
Иванович. – Но дело в том, что 
у них такая политика – меня 
просто не замечать. А если быть 
более точным – в упор не видеть.

– Интересно, а медаль, 
которую учредили к 
100-летию белорусской мили-
ции, вы получили?

– Подобные медали 
выпускали и к 80-летию, и к 
90-летию создания белорус-
ской милиции. Я 36 кален-
дарных лет отслужил в мили-
ции и мне никто спасибо не 
сказал. И никаких медалей не 
предлагали получить. 

– На самом деле это стран-
но. Потому что эту юбилейную 
медаль получили даже неко-
торые артисты шоу-бизнеса и 
телеведущие. Получается, они 
заслужили, а вы – нет?

– Я очень спокойно к это-
му отношусь. Есть медаль или 
нет медали – какая разница?

– В положении о меда-
ли, кстати, написано, что 
ею награждаются «ветера-

ны органов внутренних дел 
… внесшие значительный 
вклад в развитие и совершен-
ствование деятельности в 
сферах борьбы с преступно-

стью, охраны правопорядка 
и обеспечения обществен-
ной безопасности». Вы были 
довольно известным началь-
ником УВД, успешно провели 

расследование резонансного 
дела, которое, кстати, до сих 
пор вспоминают… И какую-
то персональную открытку, 
мне кажется, могли бы вам 

отправить – не такие уж 
большие расходы. 

– Ну что сделаешь, если 
нынешнее руководство МВД 
так воспитано…

Меня ведь вообще ни с каки-
ми праздниками не поздравляют 
– ни с Новым годом, ни с Днем 
милиции. Правда, когда был жив 
глава Республиканского совета 
ветеранской организации МВД 
Виктор Алексеевич Пискарев, 
я от ветеранской организации 
получал несколько приглаше-
ний на мероприятия – у нас с 
Виктором Алексеевичем были 
неплохие личные отношения. А 
вот от имени руководства МВД 
никаких знаков внимания никог-
да не было. Я вроде бы есть, но в 
то же время меня как бы нет. 

Но это не мои вопросы, а 
их. Мне не стыдно говорить о 
том, что вот так происходит. А 
им, мне кажется, должно быть 
стыдно…

Марина КОКТЫШ.
На фото: Мечислав Гриб и 

Павел Козловский. 
Бывшего министра 

обороны генерал-
полковника Павла 

Козловского (на фото 
справа) официальные 
власти тоже забыли и 

всячески делают вид, что 
его нет. 

Не хапае прыбіральшчыкаў!
У базе дадзеных службы занятасці насельніцтва каля 

700 вакансій прыбіральшчыкаў вытворчых і 
службовых памяшканняў.

СТАЛІЦА

“Прыбіральшчыкі патра-
буюцца ў бізнес-цэнтры, 
навучальныя ўстановы, 
установы аховы здароўя, 
гасцініцы і аб’екты ганд-
лю, аўтапаркі, а таксама на 

вытворчыя прадпрыем-
ствы горада”, – удакладнілі 
minsknews.by ў камітэце 
па працы, занятасцi 
i сацыяльнай абароне 
Мінгарвыканкама.

РЭГІЁН

Кітайцы плануюць набыць беларускі палац
Кітайская дэлегацыя 
з правінцыі Ганьсу 
агледзела будынак 

палаца Чацвярцінскіх, 
які знаходзіцца ў 
Гродне на вуліцы 

Элізы Ажэшка, 20, і 
правяла перамовы са 

старшынёй 
Гродзенскага 

гарвыканкама.
Палац Чацвярцінскіх (час-

цей яго называюць “былая 
медыцынская акадэмія”) у 
цэнтры Гродна знаходзіцца 
ў запусценні з 2014 года. 
Апошнім ягоным уласнікам 
была ваенная камендату-

ра. У 2016 годзе гродзенскія 
ўлады выстаўлялі будынак на 
аўкцыён за 2 мільёны долараў, 
але жадаючых набыць яго не 
знайшлося.

Будына к па ла ца 
выстаўляецца на аўкцыён 
сёлета ў верасні. Пачатковая 
цана будынка – 1 мільён 200 
тысяч долараў.

У былым палацы 
Чацвярцінскіх кітайскія 
інвестары маюць намер ства-
рыць кітайска-беларускі 
культурны цэнтр. Калі 
здзелка адбудзецца, у 
г іс т арычным будынк у 
размесціцца гасцінічна-
турыстычны комплекс з 
рэстаранамі і офісамі. 

Паводле сцвярджэння 
гісторыкаў, будынак меды-

цынскай акадэміі (шко-
лы) быў пабудаваны ў 
1770-я гады. Хаця некато-
рыя навукоўцы сцвярджа-
юць, што першыя ўзгадкі 
аб з’яўленні будынка адно-
сяцца да 1603 года. У 1795 
годзе  будынак разам з на- 
дзелам зямлі адышоў князам 
Чацвярцінскім. З сярэдзіны 
ХІХ стагоддзя частку дома 
здавалі паштова-тэлеграф-
най канторы. Затым тут 
месціўся інтэрнат армейска-
га корпуса. Частку будынка 
да Другой сусветнай вайны 
выкарыстоўвалі пад кватэры. 
Пасля вайны будынак цалкам 
перадалі вайсковаму суду і 
пракуратуры.

Алесь  
МІХАЛЁЎ.
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ГОНАР БЕЛАРУСІ

105 гадоў таму нарадзіўся 
Анатоль Багатыроў, легендарны 
беларускі кампазітар.

Аўтар оперы “У пушчах 
Палесся” (1939), за якую яму далі 
Сталінскую прэмію другой ступені 
(1941), не аднойчы ратаваў сваіх 
калег ад рэпрэсій.

Любіў паэзію Янкі Купалы, 
Петруся Броўкі, Ніла Гілевіча, на 
чые вершы напісаў сваю найлеп-
шую музыку.

1.Прозвішча яго радні па 
бацькавай лініі было Багацькі. 
Багатыровымі сталі дзякуючы 

царскаму ўрадніку
“Мы былі Багацькі. /.../ Два 

дзедавы браты сталі Георгіеўскімі 
кавалерамі за Шыпку і Плеўна. 
Вярнуліся ў вёску героямі. Хлопцы 
– да ўрадніка атрымліваць даку-
менты. Той выслухаў герояў вайны 
дый кажа: “Вы ж багатыры!..” А 
як выпісвалі дакументы, да слова 
“багатыр” дадалі канчатак “оў”. Вось 
і перайначыў ураднік Багацькаў 
у Багатыровых. Начальства ўсё 
можа...” (Уладзімір Ліпскі. «Анатоль 
Багатыроў: “Нікому не рабіў зла...” 
// “Голас Радзімы”. 29.04–6.05.1999 
№№17–18).

2.Здзівіў Янку Купалу сваімі 
варыяцыямі на тэму 

беларускіх народных песень
“Гэта было ў 1934 го- 

дзе, калі я яшчэ быў студэнтам 
кансерваторыі. У той час мне часта 
даводзілася выступаць на канцэр-
тах у якасці піяніста. Аднойчы 
такі канцэрт адбыўся ў Доме 
пісьменніка. Я выконваў напісаныя 
мной варыяцыі для фартэпіяна 
на беларускую народную тэму. У 
перапынку да мяне падышоў Янка 
Купала:

– Скажыце, як гэта можна на 
простую песню зрабіць такія роз-
ныя, складаныя варыяцыі?

Ён быў вельмі зацікаўлены і 
здзіўлены... Запрасіў мяне да сябе 
дадому. Калі я прыйшоў, ён даў 
мне свае вершы “Сонцу” і “Плача 
восень”, з якіх атрымаліся раман-
сы” (Анатоль Багатыроў. “Ён быў 
незвычайны”. // “Полымя”, № 6, 
1982).

3.Не пабаяўся напрыканцы 
1930-х выступіць супраць 

засланага з Масквы новага 
кіраўніка Беларускага 

опернага тэатра Фёдара 
Ярыкава

“Прызначаны год таму дырэк-
тарам і мастацкім кіраўніком 
Ф.А.Ярыкаў нясе галоўную адказ-
насць за год дэзарганізаванай, 
бясплоднай работы тэатра. /.../ 
Ярыкаў абкружыў сябе групкай 
падхалімаў, сумесна з якой пачаў 
весці агідную палітыку шальмаван-
ня сумленных, але не ўгодных яму 
работнікаў. Так былі ашальмаваны 
і выгнаны з тэатра галоўны дыры-
жор Акулаў, галоўны рэжысёр 
Смоліч /.../ Кампазітар Багатыроў... 
быў абвешчаны Ярыкавым членам 
“варожай групоўкі”, абвінавачаны 
ім у цяжкім граху – ён, Багатыроў, 
хадзіў да Акулава на кватэру... На 
апошнім сходзе работнікаў тэатра, 
які доўжыўся чатыры дні, сярод 
шматлікіх абураючых фактаў 
дзейнасці Ярыкава былі ўскрыты і 
такія: ён выклікаў у кабінет людзей 
(Бялова, Матусевіча) і прапанаваў 
ім падбіраць кампраметуючы 
матэрыял на тых, хто крытыкаваў 
работу гэтага гора-кіраўніка” 
(А.Багатыроў, М.Коршнер, 
Е.Цікоцкі. “Аб оперным тэатры”. 
// “Літаратура і мастацтва” №41, 
27 ліпеня 1938 года).

Неўзабаве Ярыкаў быў 
адпраўлены працаваць дырэктарам 
у Магаданскі музычны і драма-
тычны тэатр (1941–1944 гг.), твор-
чы калектыў якога амаль цалкам 
складаўся са зняволеных.

 4.Пасля трыумфальнай 
прэм’еры ягонай оперы “У 

пушчах Палесся” быў 
адпраўлены на савецка-

фінскую вайну
Хутчэй за ўсё, Багатырову 

“адпомсцілі” за ягонае дзёрзкае 
выступленне супраць Ярыкава. 

Паводле слоў кампазітара: 
“...Я ўдзельнічаў у 
савецка-фінскай вайне ў 
складзе славутай сотай 
дывізіі. На фінскі фронт 
трапіў, нягледзячы на 
моцную блізарукасць, 
праз памылку лекараў...” 
(А.Богатырёв. “До сих 
пор получаю поздравле-
ния из своей дивизии…”. // 
«Вечерний Минск» №158, 
31 июля 2002 года).

5.Дзед Талаш 
дапамагаў 

сцэнаграфічнаму 
аздабленню оперы “У 

пушчах Палесся”
“Народны паэт (Якуб 

Колас. – В. Дэ Эм)... на 
генеральную [рэпеты-
цыю] прывёз дзеда Талаша. Талаш, 
памятаю, вельмі дзівіўся, не мог 
зразумець, чаму людзі ўвесь час 
спяваюць і нічога не гавораць. А 
Колас шапнуў яму на вуха: “Гэта 
ж ты, Талаш!” Мастак Сяргей 
Нікалаеў ніяк не мог вырашыць 
афармленне трэцяй карціны опе-
ры, і тады ён звярнуўся да дзе-
да Талаша. А той сказаў: “Там у 
нас вялікае дрэва ляжала...” І тады 
Нікалаеў /.../ праз усю сцэну паклаў 
“вялікае дрэва”, як яму параіў 
дзед Талаш. Нікалаеў, дарэчы, 
быў выдатны тэатральны мастак, 
вучань Канстанціна Каровіна” 
(Анатоль Багатыроў. “Эстафета 
ў будучыню”. // “Мастацтва” №1, 
1983).

6.Любіў успамінаць пра свае 
сустрэчы са Сталіным

“Багатыроў ... любіў успамінаць 
пра свае сустрэчы з «правадыром 
усіх народаў таварышам Сталіным 
(дзевяць разоў Сталін выклікаў 
яго да сябе – у ложу Вялікага тэа-
тра або на прыёмы ў Крэмль). 
Вельмі смешна капіраваў яго мане-
ру гаварыць (“Багатыроў піша 
“правільную” музыку, а Шастаковіч 
піша “няправільную”)” (Белькевич 
С.О. “А.В.Богатырев: штрихи к 
портрету”. // “Весці Беларускай 
дзяржаўнай акадэміі музыкі” №20, 
2012).

7.Яго выкананне музыкі 
Рыхарда Вагнера расчуліла 

палонных нямецкіх жаўнераў
“Адным з яго ўлюбёных 

кампазітараў быў Рыхард Вагнер. 
Аднойчы – гэта было ў першыя 
пасляваенныя гады – Анатоль 
Васільевіч музыцыраваў за сваім 
хатнім раялем, іграючы сцэны 
з вагнераўскага “Лаэнгрына”. А 
жыў ён тады ў двухпавярховым 
будынку на Берсана, насупраць 
Чырвонага касцёла. Гукі музыкі 
праз расчыненае акно даносіліся на 
вуліцу. Захоплены музыкай, ён не 
мог бачыць неверагоднай сцэны, 
якая разыгралася пад яго вокнамі. 
Аказваецца, у гэты момант міма 
праходзіла калона ваеннапалон-
ных немцаў, якія, пачуўшы музы-
ку свайго славутага суайчынніка, 
укленчылі, папрасіўшы кан-
вой спыніцца, і з замілаваннем 
слухалі чароўныя гукі, якія 
лашчылі ім слых...” (Вольга Брылон. 
“Адышоўшая легенда”. // “Народная 
Воля” №181, 23 верасня 2003 года).

8.Ратаваў ад рэпрэсій 
беларускіх кампазітараў, але 
адначасова і папікаў іх, што 

яны “мала вывучаюць 
савецкую рэчаіснасць”

“Тады ў мяне былі добрыя 
адносіны з Цанавам – сустракаўся 
з ім некалькі разоў за абедам... 
Калі я быў старшынёй Саюза 
кампазітараў, “чарга дайшла” да 
нашага калегі Мікалая Равенскага, 
якога таксама хацелі рэпрэсіраваць. 
Я пайшоў да Цанавы і заявіў, што 
гэты чалавек не зрабіў нічога дрэн-
нага, і Равенскага адпусцілі. Такіх 
“кандыдатаў” было пяць ці шэсць. 
Але тады больш арыштоўвалі не 
кампазітараў, а пісьменнікаў” 
(А.Богатырёв. “До сих пор получаю 
поздравления из своей дивизии...”. // 
“Вечерний Минск” №158, 31 июля 
2002 года).

“Мяне выклікаў да сябе ў 
Мінску наркам унутраных спраў 

Наседкін – папярэднік Цанавы. 
І прапанаваў падпісаць санк-
цыю на арышт каля дзясятка 
беларускіх кампазітараў. Такі 
быў закон: члена любога творча-
га саюза маглі арыштаваць, калі 
падпісваўся яго кіраўнік. Дык 
вось, Наседкін спытаў, ці ёсць у 
гэтым спісе ворагі народа. “За што 
ж іх арыштоўваць?“ – запярэчыў 
я. Ён адказаў, што Цікоцкі быў 
дзянікінскі палкоўнік, Аладаў – 
стары рускі дваранін, а Туранкоў 
і Чуркін, кажуць, калісьці спявалі 
ў царкоўным хоры ў царскай 
стаўцы ў Магілёве. Я сказаў, што 
ўсё гэта няпраўда. Тады Наседкін 
прыгразіў :  “Падпісвайце, 
а то пашкадуеце...” Але я 
адмовіўся. І нікога з маіх калег 
не арыштавалі...” (Константин 
Столярчук. “Музыкальный бога-
тырь”. // “Вечерний Минск” № 
154, 13 августа 1998 года).

“Нашы кампазітары мала выву-
чаюць савецкую рэчаіснасць... Гэтай 
/.../ якасцю не валодаюць і многія 
беларускія кампазітары, творчасць 
якіх да гэтага часу яшчэ знаходзіцца 
ў пачатковай стадыі перабудовы. 
Асобныя беларускія кампазітары 
яшчэ слаба разумеюць неабходнасць 
павышаць узровень свайго майстэр-
ства. /.../ Яны не напісалі твораў усе-
саюзнага значэння. /.../ Ёсць яшчэ і 
асобныя праявы фармалізму, пры-
кладам чаго з’яўляюцца асобныя 
творы М.Аладава» (А.Багатыроў. 
“Памнажаць і ўзбагачаць творы 
беларускай музыкі”. // “Літаратура 
і мастацтва” №6, 10 лютага 1951 
года).

9.Кожную нядзелю лятаў у 
Ленінград, каб згуляць у покер 

з Шастаковічам
“... Наталля Сяргееўна (жон-

ка Багатырова. – В. Дэ Эм) 
умела быць паблажлівай да 
маленькіх слабасцяў /.../ адзін 
час я падахвоціўся ледзь не кож-
ную нядзелю лятаць у Ленінград, 
дзе збіралася кампанія заядлых 
аматараў покеру – Шастаковіч, 
Салярцінскі, Мравінскі, Багданаў-
Беразоўскі. Жонка ніколі мяне 
не папракала” (Ольга Савицкая. 
“Анатолий Богатырев: “Мои планы 
– написать новую оперу и увидеть, 

как начнется ХХІ век”. “Народная 
газета” № 174, 4–6 верасня 1993 
года).

 10.І ў сталінскія часы, і ў 
хрушчоўскую «адлігу» 

крытыкаваў беларускія 
музычныя вучылішчы за 

прафесійную непрыдатнасць
“У Беларусі адчуваецца вос-

тры недахоп музыказнаўцаў і 
кампазітараў. /.../ Нязначны пры-
ток свежых творчых сіл і ў Саюзе 
кампазітараў. А ў абласных цэн-
трах зусім няма кампазітараў. /.../ 
Чаму кансерваторыя так мала рых-
туе іх? Таму, што нашы музычныя 
вучылішчы, з якіх мы набіраем 
кантынгент навучэнцаў, слаба рых-
туюць сваіх вучняў. /.../ Музычныя 
вучылішчы не ўкамплектаваны 
кваліфікаванымі кадрамі /.../ У 
некаторых вучылішчах музыч-
на-тэарэтычныя дысцыпліны 
вядуць выкладчыкі без спецы-
яльнай адукацыі. Напрыклад, 
у Маладзечанскім вучылішчы 
большасць педагогаў-тэарэтыкаў 
не мае спецыяльнай адукацыі. У 
Гомельскім музычным вучылішчы 
ў мінулым навучальным го- 
дзе тэарэтычныя дысцыпліны 
вялі спецыялісты па духавых 
інструментах (?)” (А.Багатыроў, 
Г.Глушчанка. “Ці толькі кансерва-
торыя вінавата?” // “Літаратура 
і мастацтва” №59, 28 ліпеня 1961 
года).

“Нягледзячы на вялікі рост у 
пасляваенны час музычных наву-
чальных устаноў, іх цяперашняя 
дзейнасць не адпавядае высокім 
задачам музычнай асветы. /.../ У 
кансерваторыі не выкладаюц-
ца такія важныя дысцыпліны, як 
эстэтыка, педагогіка, псіхалогія 
і рад іншых”. (А.Багатыроў. 
“Неадкладнае пытанне”. // 
“Літаратура і мастацтва” №3, 20 
студзеня 1951 года).

11.Не назаляў сваім вучням 
уласнымі творамі

“Вельмі часта Анатоль 
Васільевіч іграў класічныя музыч-
ныя творы. І вельмі важна, што 
ён ніколі не вучыў на тых творах, 
якія напісаў сам. Не паказваў, як 
ён працаваў над сваімі опусамі, як 

яны зроблены. Ён пра іх наогул не 
гаварыў. Не ведаю – ці ад сціпласці, 
ці з якой іншай прычыны. Аднойчы 
я пачуў па радыё фрагмент Другой 
сімфоніі Багатырова. Музыка мне 
вельмі спадабалася. Калі прыйшоў 
да яго ў госці, запытаўся: “Анатоль 
Васільевіч, ці ёсць у вас запіс 
Другой сімфоніі?” У адказ: “Недзе 
ёсць”. Я папрасіў: “Знайдзіце, 
калі ласка...” Ён так і не знайшоў. 
Паблізу ў яго захоўваліся запісы 
Бетховена, Вагнера, Моцарта, 
Брамса, і ён ведаў, дзе менавіта 
яны стаяць. А дзе запіс уласнай 
сімфоніі – не ведаў” (Алег Хадоска. 
“Для мяне ён дагэтуль – загадка...”. 
// “Літаратура і мастацтва” №31, 
1 жніўня 2003 года).

12.У часы сацыялістычнага 
рэалізму крытыкаваў 
беларускія оперы за іх 

прымітыўную плакатнасць
“На жаль, многія беларускія 

кампазітары маюць цьмянае 
ўяўленне пра герояў сваіх твораў. 
Пры сустрэчы з імі ў оперы яны 
хаваюць сваё няведанне і няўменне 
вызначыць рысы характару герояў 
за старымі, звыклымі прыёмамі 
малюнка нейкага абстрактнага 
опернага героя. /.../ Адарванасць 
ад жывога слова /.../ зрабіла 
няўдалай і бясколернай музычную 
мову Кастуся Каліноўскага – героя 
оперы Д.Лукаса (гэтым спекта-
лем быў адкрыты першы пасля-
ваенны сезон Беларускага оперна-
га тэатра ў 1947 г. – В. Дэ Эм). 
Кампазітар спрабуе ставіць свайго 
героя ў становішча кіраўніка мас, 
але ў зносінах з народам Кастусь 
Каліноўскі выглядае толькі сум-
ным рэзанёрам. Слабасць і 
інтанацыйная беспадстаўнасць 
музыкі оперы “Кастусь Каліноўскі” 
сведчыць пра няўвагу кампазітара 
да законаў опернай драматургіі і 
беларускага народна-песенна-
га матэрыялу” (А.Богатырев. “О 
белорусской музыке”. // “Советская 
Белоруссия” №5, 6 января 1952 
года).

 13.Нагадваў П’ера Бязухава і 
захапляў сваёй пластычнасцю

“Я памятаю Анатоля 
Васільевіча з 1948 года. Тады 

яму было 35 гадоў. Ён уражваў 
сваёй энергіяй, імклівасцю 
рухаў. Быў падобны да П’ера 
Бязухава, калі ішоў па вуліцы 
ў доўгім расхінутым цёмна-
сінім плашчы, з закладзенымі 
за спіну рукамі, глядзеў уго-
ру і бесперапынна варушыў 
вуснамі…”. “А.В.Багатыроў /.../ 
выдатна валодаў сваім целам, 
лёгка танцаваў. Варта было 
паглядзець на яго, як ён у пары 
з Л.П.Александроўскай на яе 
юбілеі прайшоўся ў паланэзе!” 
(Белькевич С.О. “А.В.Богатырев: 
штрихи к портрету”. // “Весці 
Беларускай дзяжаўнай акадэміі 
музыкі” №20, 2012).

14.У Берліне яго раздражнялі 
кампазітар Бенджамін Брытэн 
і класік авангарднай музыкі 

Штокгаўзен
“...Опера “Сон у летнюю 

ноч” (па Шэкспіры) сучас-
нага англійскага кампазітара 
Бенджаміна Брытэна выклікала 
незадавальненне. У ёй пераважае ў 
асноўным ілюстрацыйная музыка, 
адсутнічае канкрэтны меладычны 
матэрыял, без якога оперны твор 
не можа наогул існаваць. /.../ Творы 
Штокгаўзена адшурхоўваюць 
адсутнасцю ў іх усякай мелодыі і 
яснай гармоніі. Штокгаўзен – адзін 
з лідараў заходнееўрапейскага 
дадэкафанізму, дзе сама музы-
ка знікае і застаецца адзін сум-
бур” (А.Багатыроў. “На музыч-
ным фестывалі ў Берліне”. // 
“Літаратура і мастацтва” №96, 5 
снежня 1961 года).

 15.Ад савецкай рэчаіснасці 
ратаваўся кнігамі Рэмарка

“У апошні час з’явіўся новы 
тэрмін – “рэмаркізм”. Азначае ён 
сацыяльную бесперспектыўнасць, 
адзіноцтва, закінутасць – рысы, 
уласцівыя творчасці таленавітага 
песняра “страчанага пакалення” 
Рэмарка. Тым не менш Рэмарк – 
адзін з найбольш любімых у нас 
пісьменнікаў Захаду. Прычына – 
насычанасць і багацце ўнутранага 
свету жыцця яго герояў, глыбіня і 
тонкасць разважанняў пра жыццё, 
амаль заўсёды вельмі лаканічных, 
надзвычай прывабных для чытачоў. 
Часта гэтыя разважанні аднаба-
ковыя і не адпавядаюць нашаму 
светаадчуванню, але вабіць сама 
манера мыслення рэмаркаўскіх 
герояў, іх успрыняцце рэчаіснасці. 
Герой Рэмарка /.../ адзінокі, ён ні 
на хвіліну не можа забыць пра 
сябе. Гэтая індывідуальнасць не 
можа пераадолець сябе, але яна 
яркая. І чым яна ярчэйшая ў такіх 
герояў, тым больш яны адзінокія” 
(А.Багатыроў. “Сэрца мільёнаў 
падслухаць біццё”. // “Літаратура 
і мастацтва” №29, 11 красавіка 
1961 года).

16.Радаваўся развалу 
СССР і разам з тым быў 
прыхільнікам манархіі
“Единственное, что помню 

о Союзе: в магазинах ничего не 

было, люди часами стояли в оче-
редях и жили впроголодь. Как 
можно страдать по “железному 
занавесу”, нищенской жизни, 
разрушению храмов? Я считаю, 
если что и вернет нам духовную 
общность, так монархия” (Мария 
Куновская. “Анатолий Богатырев: 
“Мне везло со знакомствами...” // 
“Аргументы и факты” №2, январь 
2001 года).

17.Лічыў Леніна  
і Сталіна псіхічна  

хворымі
“Сталін быў хворы чалавек, 

вар’ят. Падумаць толькі: мільёны 
чалавек – ворагі народа. Але ён 
быў і добрым вучнем Леніна: і той 
атрымліваў асалоду ад падобнага, 
– і, удаючы цяпер ужо картавую 
манеру “правадыра рэвалюцыі”, 
майстра зноўку дэкламуе: “Иосиф 
Виссарионович, вы уже три дня в 
Екатеринбурге и ни одного чело-
века еще не расстреляли...” (Андрэй 
Гуцаў. “Усмешка майстра”. // 
“Культура”, №9, 2 сакавіка 1994 
года).

18.Яго любімы 
гістарычны персанаж – 

Жанна д’Арк
“Ён памятаў усе даты і імёны. 

Памятаў нават колер вачэй сва-
ёй улюбёнай гераіні Жанны 
д’Арк. Калі ён расказваў пра яе, 
у яго ў вачах стаялі слёзы. Мог 
апісаць ва ўсіх падрабязнасцях 
уезд у Рым на калясніцы прынцэсы 
Беранікі, як у яе развяваліся вала-
сы і блішчэлі вочы. Здавалася, што 
ён сам прысутнічаў пры гэтым” 
(Белькевич С.О. “А.В.Богатырев: 
штрихи к портрету”. // “Весці 
Беларускай дзяржаўнай акадэміі 
музыкі” №20, 2012).

19. Засмучаўся, што 
беларускія кампазітары не 

выкарыстоўваюць усе 
творчыя магчымасці хору 

Рыгора Шырмы
“Слухаючы беларускі хор, 

мімаволі прыходзіш да думкі, што 
мастацка-тэхнічныя магчымасці 
гэтага калектыву недаацэньва-
юцца беларускімі кампазітарамі. 
Так, напрыклад, вельмі мала 
скарыстоўваюцца ў творчасці 
поліфанічныя прыёмы. Між 
тым у беларускіх народных пес-
нях мы сустракаем прыклады 
цудоўнага шматгалоснага спяван-
ня. Зусім незразумела, чаму боль-
шасць беларускіх кампазітараў, 
як правіла, абядняюць харавую 
фактуру, надзвычай абмежа-
вана скарыстоўваюць багатыя 
магчымасці хору...” (А.Багатыроў. 
“Жаданы госць”. // “Літаратура і 
мастацтва” №14, 7 красавіка 1951 
года).

20. Марыў напісаць  
оперу паводле рамана 

“Людзі на балоце”,  
у якой хацеў паказаць 

трагічны лёс  
сваёй радні

“Я хацеў бы напісаць опе-
ру паводле раманаў І.Мележа пра 
калектывізацыю. Але пакуль што 
/.../ няма лібрэтыста. Я б, канеш-
не, па-свойму ўгледзеўся ў гэты 
твор. Я б узмацніў трагедыю. І 
оперу я хацеў бы назваць “Ганна” 
(Андрэй Гуцаў. “Усмешка майстра”. 
// “Культура”, №9, 2 сакавіка 1994 
года).

“Шмат гадоў я мару напісаць 
оперу паводле рамана Івана 
Мележа “Людзі на балоце”. 
Опера пра /.../ страшнае зла-
чынства, учыненае супраць 
сялянства. Да гэтай тэмы ў мяне 
асаблівыя адносіны /.../ У гады 
калектывізацыі раскулачылі і 
выслалі шасцёра братоў майго 
дзеда. З тых часоў нічога пра іх 
невядома. Тая ж доля спасцігла 
і бабуліных сваякоў” (Ольга 
Савицкая. “Анатолий Богатырев: 
“Мои планы – написать новую 
оперу и увидеть, как начнется 
ХХІ век”. // “Народная газета” 
№174, 4–6 верасня 1993 года).

Васіль Дэ Эм.
(Радыё “Свабода”.)

Васіль Дэ Эм (Васіль Дранько-Майсюк) 
– драматург, акцёр, дзіцячы педагог, 
мастак.

Лічыў Леніна і Сталіна  
псіхічна хворымі

20 нечаканых фактаў пра Анатоля Багатырова

Разам з сястрой. 1934 год.

Анатоль Багатыроў разам з жонкай. 1940-я гады.
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КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Не бачу 
дрэннага 

нічога, што 
«чалавек 

прыдумаў» 
Бога 

Вучоныя даказалі, што вернікі 
жывуць у сярэднім на чатыры 
гады больш, чым атэісты. 

Мы не паклонімся богу,
Бога стварыў чалавек.

Кандрат Крапіва

Мне не забыць, бадай, ніколі
(Напэўна, помніце і вы),
Як дружна мы зубрылі ў школе
Ідэйны вершык Крапівы.
Дый быў наказ ад педагога,
Каб мы запомнілі навек:
Нямашака на свеце бога,
Яго прыдумаў чалавек.
Рэспект Кандрату быў бы  
              шчыры
Прыняў бы словы Крапівы,
Ды болей на гады чатыры
Жывуць прыхільнікі царквы.
Як вера ў Бога – забабоны,
Дык кожны запытацца б мог:
А хто ж ім выдаў гэткі бонус,
Калі не ўсемагутны Бог?
І гэтым бонусам, паверце,
Усім намёк зрабіў Гасподзь:
Жадаеш больш пажыць на свеце,
Дык бокам храм не абыходзь.
Мне запярэчаць атэісты
І падтрымаюць Крапіву:
Рэлігія – падман квяцісты,
Папы нам дураць галаву;
Даўжэй  у вернікаў дарога,
Жывуць яны настолькі шмат,
Бо, баючыся вельмі бога,
Вядуць жыцця здаровы лад;
Яны не смокчуць цыгарэты,
Не п’юць гарэлку наўзахлёб,
У жарсцях існыя аскеты,
Бо гэта ўсё ім раіць поп;
Жыццё прадоўжыць  
                прыхаджанам 
Дапамагаюць і пасты,
Бо для здароўя пажадана,
Каб страўнік зрэдчас быў пусты;
Дык кожны вернік, зразумела,
Пазней сыходзіць на спачын:
Ён дбайна рупіца пра цела,
І бонус бога ні пры чым.
Гавораць праўду атэісты.
Але не толькі ў гэтым рэч,
Бо вернікі і дух нячысты
З душы імкнуцца выгнаць прэч,
Шануюць запаведзі строга –
І не забі, і не скрадзі,
Бо прыйдуць некалі да Бога –
Свайго галоўнага суддзі.
У іх жыцці ёсць сэнс і мэта,
Душой мацнейшыя ўтрая.
Хіба ж, скажыце, дрэнна гэта?
Хіба ж не велічна? І я 
Не абуру, бадай, нікога,
Не ўспрымуць вернікі як здзек:
Няблага, калі нават Бога
Стварыў калісьці чалавек…

     Леў і Бык 
              Байка 
Парашылі Леў і Бык,
Што пара зрабіць ім “глык”.
На расквечанай паляне,
У шыкоўным рэстаране,
Дзе духмяны пах лясны,
Месца выбралі яны.
Для працяглай пасядзелкі
Заказалі шмат гарэлкі.
Добра так яна ішла!
І не ўсталі б з-за стала
Аж да самае начы,
Перш чым рушыць на спачын,
Ды дала сігнал “мабіла” –
Львіца мужу пазваніла.
Леў пачуў яе загад:
– Дзе ты боўтаешся, гад?
З кімсьці п’еш ужо, вядома.
Каб праз тры хвіліны дома,
Валацуга, быў як штык!
З тэлефона – страшны рык
І няма канца пагрозам.
Леў адразу стаў цвярозым,
Ён – як школьнік вінаваты.
– Пабягу хутчэй дахаты.
А гарэлку ты, Бугай,
З кімсьці іншым дапівай.
Леў адразу б і пабег,
Але Бык падняў на смех: 
– Ты хіба смаркач-падлетак,
Каб баяцца жонкі гэтак?
Ледзьве, бачу, не самлеў –
Цар звяроў, магутны Леў!
Каб ты ведаў, у мяне
Жонка ходзіць па струне,
Ёй магу намяць бакі.
Леў жа даў адказ такі:
– Хто ў цябе, Бугай, “палова”?
Паслухмяная Карова.
Як агню, цябе баіцца.
А ў мяне “палова” – Львіца!
                 * * *
І тыран-дыктатар часам
У “паловы” пад абцасам.

ИЗ ПОЧТЫ ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

У Бабруйску падатковая інспекцыя 
рэкамендавала рэстаранам і кафэ, дзе 
праводзяцца вяселлі, кантраляваць 
аплату падатку ўсімі вядучымі, артыстамі 
і фатографамі. Установы адмовіліся, 

аргументуючы сваю пазіцыю тым, што яны 
заключаюць дамову толькі з маладымі.

Супрацоўнікі падатковай інспекцыі, 
відаць, не разгубіліся і папрасілі ў кафэ і 
рэстаранаў графік запланаваных вяселляў.

Не працуе смартфон
У мяне зламаўся смартфон. Гарантыя скончылася, у 

дакументах пазначаны тэрмін службы 3 гады (але 3 гады яшчэ 
не прайшлі). Ці магу я вярнуць грошы альбо запатрабаваць 
замены тэлефона? Што рабіць?

Валерый ЛЕШЧАНКА, г.Навагрудак.
– У гэтым выпадку права на замену тавару належыць спажыўцу. 

Звярніцеся да арт.20 Закона аб абароне правоў спажыўцоў.

Навушнікі – тэхнічна складаны тавар?
Ці адносяцца навушнікі для тэлефона да тэхнічна склада-

ных тавараў бытавога прызначэння? І ці можна вярнуць грошы 
за іх на працягу 14 дзён, калі навушнікі неналежнай якасці?

Віктар ЗІНЧАНКА, Брэст.
– Калі навушнікі ідуць у камплекце з тэлефонам, замена ідзе 

таксама разам з тэлефонам. Калі набылі асобна ў рознічнай сетцы, 
то можаце іх абмяняць ці вярнуць назад у магазін.

Няўдалы ноўтбук
Ноўтбук два разы быў у гарантыйным рамонце. Ці магу я 

абмяняць яго (у тым жа магазіне) на ноўтбук іншай мадэлі па 
тым жа кошце? Няспраўнасць была адна і тая ж…

Аляксей МІНЕЎСКІ, г.Рэчыца.
– Можна – пры наяўнасці даведкі ад майстэрні, што ёсць 

істотны недахоп, які немагчыма ліквідаваць.

Выбраць купальнік…
Збіраюся ў адпачынак, хачу набыць купальнік. Ці можна яго 

прымераць у магазіне?
Валянціна ШЫДЛОЎСКАЯ, Мінск.

– Нельга. Касметыку і ніжнюю бялізну наогул нельга ні вярнуць 
у магазін, ні абмяняць. Перш чым вырашыце купіць купальнік, 
удакладніце свае памеры.

Звяртайцеся да эксперта
Ці можна вярнуць (абмяняць на іншы) апарат для вымярэння 

ціску, калі мяне не задавальняе якасць яго работы?
Святлана МАЗУР, г.Маладзечна.

– Вызначыць якасць апарата можа толькі эксперт. Калі будзе 
станоўчае для вас заключэнне, вам вернуць грошы за тавар.

Адрамантаваць відэарэгістратар
Планую аддаць у рамонт відэарэгіcтратар без гарантыі. 

Колькі часу яго могуць рамантаваць?
Аляксандр ЛЫКАЎ, г.Жодзіна.

– Рамонт павінен быць зроблены на працягу 14 дзён.

Абавязкі сэрвіснага цэнтра
Ці павінен сэрвісны цэнтр паведаміць мне аб выкананні зака-

зу па рамонце камп’ютара?
Валянцін КЛІМАЎ, г.Вілейка.

– Так. Спасылайцеся на арт.5 Закона аб абароне правоў  
спажыўцоў, які патрабуе поўнага інфармавання спажыўца.

Не спадабаўся электрачайнік
Купіў у магазіне электрачайнік. Дома высветліў, што 

канструкцыя вечка нязручная ў карыстанні: дрэнна адчыняецца 
– яго пры гэтым можна зламаць. Прыехаў у магазін абмяняць 
тавар, але такога ж чайніка ўжо не было. Прадстаўнік магазіна 
адмовіўся вяртаць грошы, прапануючы абмяняць на іншы тавар. 
А іншы мне не патрэбны. На чыім баку праўда?

Сяргей ПІНЧУК, Гомель.
– На вашым, бо права выбару тавару належыць спажыўцу, а не 

прадаўцу.

Што трэба ведаць пра экспертызу тавару?
Растлумачце: ці можна мне прысутнічаць пры экспертызе 

тавару? Баюся, каб не падманулі…
Алег ЗАБЛОЦКІ, г.Слонім.

– Пры правядзенні экспертызы запрашаюцца ўсе ўдзельнікі 
канфлікту. Пасля таго як складаецца акт тэхнічнай экспертызы, 
спажывец яе аплачвае.

      ДАВЕДАЧНАЕ БЮРО

На пытанні чытачоў адказвае старшыня 
Пухавіцкай раённай арганізацыі ГА 
“Беларускае таварыства абароны правоў 
спажыўцоў” Васіль ВАЛАСЮК.

Почему мой 20-летний труд  
после выхода на пенсию 

государством вообще не отмечен?
Уважаемая редакция газеты 

«Народная Воля»!
К вам обращается гражданин 

Республики Беларусь с 1978 года 
Уруил Дмитриевич Ашуров.

В 1997 году, работая на одном 
из предприятий г.Минска, я 
оформил пенсию по возрасту, но 
продолжал трудиться еще полных 
20 лет.

В феврале 2018 года обратился 
в Партизанское отделение социаль-
ной защиты г.Минска с просьбой о 
пересмотре моей пенсии в связи 
с дополнительно отработанными 
годами, предоставив расчетные 
листы за все 20 лет. Мне ответи-
ли, что в соответствии с Законом 
Республики Беларусь  «О пенси-
онном обеспечении», принятом 
в апреле 1992 года, нет законных 
оснований решить этот вопрос 
положительно.

Считая, что правовую оцен-
ку указанному закону может дать 

лишь Конституционный суд, я 
обратился в этот высший орган. 
Ответ меня удивил и поверг в 
недоумение. Оказывается, что 
для граждан РБ установлен лишь 
косвенный доступ к конституци-
онному правосудию.

Я обратился в Администрацию 
президента Республики Беларусь 
с просьбой рекомендовать 
Конституционному суду рассмо-
треть мое дело, так как в новейшей 
истории страны такого случая не 
было. Но из Администрации пре-
зидента мое обращение попало в 
Министерство социальной защиты, 
которое не могло да и не желало 
решить поставленный мною вопрос.

И вот представьте себе: я 20 лет 
после ухода на пенсию ежемесячно 
выплачивал государству налоги в 
объеме шестой части заработной 
платы (а пенсия составляла 30% от 
этой суммы). И никто из чиновни-
ков не догадался хотя бы сказать 

мне спасибо за этот труд.
Недавно Эстония приняла 

новый закон «О пенсионном обе-
спечении» и, видимо, он у них не 
первый.

Так почему же мы застряли на 
законе 1992 года? Мое личное мне-
ние такое:

1.Закон РБ «О пенсионном обе-
спечении» от 17 апреля 1992 года 
явно устарел и не учитывает реа-
лий сегодняшнего дня.

2.Закон принят и подпи-
сан ныне не существующим 
Верховным Советом РБ.

3.Закон был принят до при-
нятия новой Конституции РБ и 
не вписывается в президентскую 
форму правления.

Создается впечатление, что кому-
то выгодно не пересматривать этот 
очень важный для миллионов людей 
закон.

Я задаюсь вопросом: неуже-
ли многолетний добросовестный 

20-летний труд рабочего человека 
после ухода на пенсию нигде не 
учитывается и в моей стране ниче-
го не значит?

К сведению редакции. Чтобы 
у вас не возникло мнения, что 
пожилой 60–80-летний работник 
висел балластом на шее предпри-
ятия, запишите мне в актив две 
почетные грамоты от «мэров» 
г.Минска  (М.Я.Павлова – в 2004 
году и от А.В.Шорца – в 2016 
году).

С уважением к редакции –
У.Д.АШУРОВ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Согласитесь, письмо 

У.Д.Ашурова заслуживает вни-
мания всех ветвей власти. А 
потому редакция его и адресует 
им для рассмотрения.

Чаму разводзіцца Рыта Дакота?

Апантанасць  
Віктара Шыхава

Трэці год у Цэнтральным доме афіцэраў на базе бібліятэкі  
дзейнічае шахматны клуб “Дэбют”.

УСМЕШКА МАСТАКАХОБІ

Яго арганізатар – кан-
дыдат у майстры спорту 
В.П.Вераценнікаў. Работай 
клуба кіруе суддзя пер-
шай катэгорыі, шахматыст 
першага разраду Віктар 
Шыхаў. Дысцыплінаваны і 
ўраўнаважаны, ён з добрым 
азартам праводзіць заняткі, 
пры гэтым яму ўдаецца 
ўтрымліваць у ідэальным 
стане камплекты шахмат, 
гадзіннікі, падтрымліваць 
чысціню ў прастор-
ным і добра асветленым 
памяшканні.

Рэгулярна раз на тыдзень, 
па чацвяргах, сюды спяша-
юцца ўдзельнікі цікавых 
заняткаў, сустрэч, турніраў. 
Некаторыя дабіраюцца, 
адольваючы нямала вёрстаў і 
трацячы багата часу на даро-
гу. Да прыкладу, Ігар Гулік 
прыязджае з Мар’інай Горкі, 
Вячаслаў Папоў – з Раўбічаў.

“Дэбют” аб’ядноўвае 
ў сваіх шэрагах 24 
шахматыстаў, з іх шасцёра – 
кандыдаты ў майстры спорту. 
Людзі ўсе бывалыя, вопыт-

ныя, выхаваныя. Скажам, 
Расціслаў Бузук – прафесар, 
навучае студэнтаў, чыта-
ючы ім лекцыі. Кандыдат 
у майстры спорту, яшчэ 
юнаком паспяхова гуляў з 
паэтам-класікам Аркадзем 
Куляшовым, моцным, непе-
раможным у тагачасным 
Саюзе пісьменнікаў гульцом, 
да фанатызму ўлюбёным у 
шахматы. Не баяўся часам 
згуляць партыю і з самім 
Гаўрыілам Верасавым, зна-
ным майстрам спорту, 
чэмпіёнам Беларусі.

За кароткі час В.Шыхаву 
ўдалося згуртаваць бая-
здольную каманду. Ім праве-
дзена больш за 120 турніраў, 
шэраг матчаў. Сёлета, вясной 
і летам, зладзілі тры матчы з 
камандай Шахматнага дома 
(галоўны трэнер – канды-
дат у майстры спорту Віктар 
Барскі). У першым з іх было 
задзейнічана па дзевяць 
гульцоў з абодвух бакоў. Усе 
тры туры завяршыліся пера-
могай “Дэбюту”, агульны лік 
– 21,5:5,5.

Выдатна выступілі 
дзесяцігадовыя хлопчыкі 
Усевалад Ранчанка і Макар 
Брыцікаў, яны набралі адпа-
ведна тры і два ачкі.

Наст упным разам 
каманда Шахматнага дома 
прымала гасцей – 11 гульцоў 
“Дэбюту”. У згуляных чаты-
рох турах таксама перамаглі 
прадстаўнікі каманды ЦДА, 
агульны лік матча – 33:11. 
Але юныя, як кажуць, далі 
бой. Толькі чацвярым з 11 
гасцей удалося не страціць 
балы. Нават вопытны 
Вячаслаў Папоў недабраў 
паўтара бала, а Ігар Гулік 
– два. Міхаіла Кірэева пера-
мог васьмігадовы Сяргей 
Гаспаран, а ўнічыю з ім 
згуляў Мікіта Шаўчэнка. 
Ігар Гулік у першым жа 
туры “спатыкнуўся” на 
Льву Скрыбу. У трэцім мат-
чы ўсіх уразіў сямігадовы 
Ігнат Шык, які ў трох 
сустрэчах узяў два ачкі. 
Такія спаборніцтвы прыно-
сяць карысць як юным, так 
і ветэранам.

Вядома, у рабоце шах-
матнага клуба галоўным 
заняткам, які трымае 
спартсменаў у тону-
се, з’яўляецца гульня 
кожнага з кожным. Так 
ажыццяўляецца пастаянны 
агляд магчымасцяў каман-
ды, выяўленне спартыўнай 
формы гульцоў. Але кіраўнік 
“Дэбюту” не замыкаецца ў 
сваіх сценах, а знаходзіць 
цікавыя кантакты. Многія 
на доў г а  з апомняць 
сустрэчу з Я.Мачалавым, 
міжнародным майстрам, 
двухразовым чэмпіёнам 
Беларусі, трэнерам і суддзём 
вышэйшай нацыянальнай 
катэгорыі, які ўсім прысут-
ным распавёў пра бурлівае 
шахматнае жыццё ў нашай 
краіне і ў свеце, а таксама 
пра новыя правілы прываб-
най і захапляльнай стара-
жытнай гульні. Не меншую 
цікавасць выклікаў і сеанс 
адначасовай гульні на 12 
дошках, які даў М.В.Шыхаў, 
з вынікам 11,5:0,5.

Васіль ЖУКОВІЧ.

ВАС ЦІКАВІЦЬ…

Краем вуха зачапіла 
навіну пра тое, што белару-
ская спявачка Рыта Дакота 
(сапраўднае імя Маргарыта 
Герасімовіч) паведаміла пра 
цяжкі развод з мужам, арты-
стам Уладам Сакалоўскім. 
Год таму ў сям’і нарадзілася 
дачка Мія. Многія лічылі 
іх ідэальнай парай. Рыта 
нарадзілася ў Мінску, вельмі 
таленавітая дзяўчына. 
Распавядзіце, калі ласка, што 
ў іх здарылася?

Ніна МАРГУЛЬ,  
пенсіянерка.

“Мне вельмі складана казаць 
гэта, але, каб пазбегнуць лішніх 
размоў і плётак у прэсе, я абавяза-
на, – так паведаміла Рыта Дакота 
праз сацыяльныя сеткі пра свое 
праблемы ў асабістым жыцці. 
– З велізарнай горыччу і болем 
у сэрцы паведамляю, што мы з 
Уладам Сакалоўскім разводзімся. 
Усё, што здавалася прыгожай 
карцінкай, сям’ёй, адданасцю і 
любоўю, аказалася такім толькі 
для мяне адной у нашай пары. З 
самага пачатку і да канца для 
мяне гэта было па-сапраўднаму, 
таму я пайшла ад мужа адразу 
ж, як даведалася пра яго двайное 
жыццё.

Аказалася, што Улад здраджваў 
мне на працягу ўсіх нашых адносін, 
здраджваў, калі мы жаніліся 
і вянчаліся, і нават калі я была 
цяжарная. Гэта былі дзясяткі 
дзяўчат, многіх з іх я ведаю 
асабіста, многія з іх былі маімі 

«прыяцелькамі», былі ў маім доме”.
Пра тое, што адбываецца, 

ведалі многія. У тым ліку і бацька 
Улада Сакалоўскага. 

“Я разумею, што гэта гучыць 
як сцэнарый фільма жахаў, гэта 
гучыць неверагодна, і я ніколі б 
не паверыла ў гэта сама, калі б 
не было ў мяне жалезных доказаў, 
але, на жаль, гэта горкая і 
страшная праўда, – гаворыць 
Маргарыта. – Мой свет ніколі не 
будзе ранейшым, аднак мне давя-
дзецца перажыць гэта дзеля дачкі.

Улад – бацька майго дзіцяці, 
і мне давядзецца шукаць у сабе 

сілы і мудрасць, каб у Міі быў 
тата. Калі-небудзь гэты боль 
сціхне, і я паспрабую дараваць 
яму і зноў з ім загаварыць. Цяпер 
у нас адбываецца падзел маёмасці, 
і мне патрэбны сілы каб адстаяць 
справядлівасць у імя нас з Міяй”.

Прызнанне Рыты Дакоты 
выклікала проста шквал 
каментарыяў са словамі 
па дтрымкі.  Некаторыя 
распавядалі пра тое, як самі 
перажылі здраду, давалі парады.

“Дзякую ўсім за падтрымку і 
спагаду! – адказала Рыта. – Я ў 
шоку ад таго, колькім цудоўным  

моцным жанчынам мая сітуацыя 
аказалася блізкай і сугучнай, мне 
балюча чуць гэта, я хацела б 
абняць кожную з вас… Я напісала 
пост пра развод не для таго, каб 
мусоліць гэту тэму, а для таго, 
каб пакінуць за сабой права быць 
сумленнай і казаць праўду, як я 
рабіла заўсёды. У рэшце рэшт, 
гэта адзінае, чаго ў мяне ніколі 
не адняць.

Спачуваць мне больш не 
трэба, я афіцыйна адмаўляюся 
быць ахвярай у гэтай сітуацыі 
і сілкавацца жалем такса-
ма не маю намеру. Я сапраўды 
не збіраюся праз прызму свай-
го болю выносіць гэту брудную 
бялізну напаказ, тыкаць паль-
цам, пералічваць імёны і выклад-
ваць доказы, хайпіцца на сваім 
разбураным шлюбе я не стану.

Таксама прашу не пісаць 
гадасцяў і праклёнаў на адрас 
Улада. Мой боль аднойчы сціхне, 
і застанецца толькі падзяка за 
рост, за вопыт, за ўсё светлае, 

што было ў мяне да яго, і, нарэшце, 
за самую галоўную каштоўнасць 
нашага саюза – за нашу дачку. 
Маё стаўленне да яго як да муж-
чыны – мая асабістая справа, 
але маё стаўленне да яго як да 
бацькі майго дзіцяці заўсёды будзе 
ў вышэйшай ступені паважлівым. 
Улад і Мія праводзяць час разам, 
і, я спадзяюся, так будзе заўсёды.

Я хачу мірнага разводу і 
веру, што нам хопіць мудрасці 
паводзіць сябе максімальна 
па-людску”.

Даша ПАЎЛОЎСКАЯ.
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ПРОВЕРЕНО НА СЕБЕ

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Как я добавила еще одну серию  
в американский сериал «Скорая помощь»

Во время пребывания в Америке мне довелось на себе испытать действие американской системы здравоохранения. Однако, несмотря на неприятный повод,  
об этом ничуть не жалею. Это была одна из самых захватывающих “экскурсий” моего путешествия. Оговорюсь: более-менее спокойно общаться с врачами  

мне позволила гостевая страховка, оформленная моими американскими друзьями.

Я летела в Чикаго с глав-
ной мыслью: наконец-то – 
впервые за последние 30 лет 
– смогу в день рождения моей 
школьной подруги Кати лично 
поздравить и обнять ее. Но, 
видимо, взяла слишком рез-
вый старт: 11-часовой перелет 
до Чикаго, 12-часовое путе-
шествие на машине в город 
Луивилл (штат Кентакки 
– именно так произносят 
его название американцы) и 
обратно и наконец вроде бы 
сущая мелочь – час езды на 
Uber до Хайленд-Парка, пред-
местья Чикаго. Подозреваю, 
что поток ледяного воздуха из 
кондиционера в этой машине 
и поставил последний штрих 
в картине моего самочувствия, 
определив дальнейшее разви-
тие событий.

С утра тянуло под левой 
лопаткой, днем боль отчетливо 
локализовалась в груди слева, 
стала усиливаться, и к вечеру, 
сидя за праздничным столом, я 
поняла, что не могу не то что есть, 
но и говорить и даже дышать – 
так было больно. День рождения 
подруги я уже испортила, не хва-
тало еще чем-нибудь посерьезнее 
омрачить дальнейшее прожива-
ние всей семьи в доме! Я приня-
ла предложение Катиного мужа 
Андрея обратиться в местный 
госпиталь.

…Сразу за входными две-
рями в холле госпиталя стояли 
несколько инвалидных коля-
сок. «Садись!» – скомандовал 
Андрей. Я хихикнула: нашел 
время для шуток! Но оказа-
лось, что таково правило: 
пациента в отделение скорой 
помощи привозят в кресле на 
колесах. Дурацкое ощущение: 
в этом виде транспорта можно 
не ежась ездить, если ты либо 
инвалид, либо без сознания.

После выяснения необ-
ходимых формальностей, 
краткого опроса о причи-
не обращения мне надели на 
запястье эластичную ленту с 
моими данными и штрихко-
дом, и мы покатили в отделе-
ние. Оказывается, как в том 
анекдоте про Санта-Барбару, 
в которой мы всех знаем, 
у меня было очень точное 
представление об амери-
канских больницах – сериал 
«Скорая помощь» дает абсо-
лютно реалистичную картину: 
«палаты», разделенные зана-
весками, ситцевая распашон-
ка с завязочками на спине… 
Андрей оставался со мной и 
переводил.

Врач, очень симпатичная 
молодая женщина, спросив 
мои имя и дату рождения, под-
робно расспросила об ощуще-
ниях, которые я испытываю, о 
том, бывало ли со мной такое 
раньше, не было ли у моих 
родственников заболеваний 
сердца... Ее явно обеспокоило 
известие, что мой папа умер от 
инфаркта. Нужно проверить 
работу сердца, объяснила она, 
убедиться, что у меня не заку-
порены сосуды и нет проблем 
с легкими, а также инфекции. 
Удостоверившись, что я поняла 
то, что перевел мне Андрей, она 
ободряюще улыбнулась и ушла.

Из-за занавесок стали один 
за другим появляться привет-
ливые медсестрички и медбра-
тики: брали анализ крови, дела-
ли ЭКГ, измеряли давление, ста-
вили катетер для инъекций… 
Каждый делал какую-то одну 
манипуляцию и тут же исчезал. 
Прежде чем прикоснуться ко 
мне, они спрашивали мои имя 
и дату рождения, затем под-
робно объясняли, что именно 
сейчас будут делать, заканчивая 
свою тираду вопросительным 
«O’kay?», и не приступали к 
манипуляции, пока не получали 
моего утвердительного ответа 
(так в дальнейшем поступал 
каждый медицинский работ-
ник, который ко мне прибли-
жался). То ли они действитель-
но все были очень хорошенькие, 
то ли мне так виделось, так ска-
зать, на пороге Страны вечной 
охоты, но, когда зашла очеред-
ная красотка с точеной фигур-
кой в госпитальной униформе, 

я спросила: «Передо мной что, 
решили провести конкурс кра-
соты госпиталя?» Андрей сразу 
же перевел мои слова. Девушка 
обернулась с обворожительной 
улыбкой: «Oh, she’s so sweet!» 
В дословном переводе это «О, 
она такая сладкая!», что у нас 
было бы воспринято с извест-
ной долей сарказма или непо-
нимания, но у американцев 
это означает: она такая милая, 
приветливая, дружелюбная. А 
пропетое с определенной инто-
нацией «Oоооh!», выражающее 
расположение, умиление, вос-
хищение, признательность, я 
слышала в Америке повсюду.

Периодически ко мне 
заходила женщина постарше, 
видимо, медсестра рангом 
выше, и комментировала ход 
обследования: «Мы взяли ана-
лизы на предмет инфекции, 
они будут готовы через неко-
торое время, затем мы сделаем 
кардиограмму, компьютерную 
томографию, и по результатам 
обследования доктор поставит 
диагноз…»

Следующим ко мне «в 
гости» зашел улыбчивый 
молодой человек, который 
повез меня на каталке (нога-
ми вперед) на томографию. 
(На этом транспортном сред-
стве чувствуешь себя еще 
нелепее, чем в инвалидной 
коляске.) Андрей шел рядом 
с моей «скорбной колесни-
цей» и переводил: «Есть ли у 
тебя аллергия на какие-либо 
препараты? Проходила ли ты 
ранее обследование на томо-
графе? Сейчас тебе сделают 
инъекцию, после которой ста-
нет очень жарко и будет ощу-
щение, будто ты – извини! –  
опИсалась. Но оно скоро прой-
дет». Меня переложили на плат-
форму томографа, медбрат сде-
лал инъекцию, и они с Андреем 
вышли из комнаты. Через 
некоторое время появились 
обещанные ощущения, внутри 
кольца томографа вокруг меня 
несколько раз прокрутилась 
красная лампочка…

«Он спрашивает, как ты 
себя чувствуешь?» – услышала 
я над головой. Медбрат опять 
заговорил с участливым и обе-
спокоенным выражением лица. 
«Может быть, тебе холодно?» – 
перевел Андрей. «Да, немнож-
ко ноги замерзли». Меня под-
везли к стене, молодой человек 
открыл какую-то незаметную 
дверцу… и заботливо укутал 
меня согретым до комфортной 
температуры фланелевым пле-
дом. Я пискнула от удоволь-
ствия: стало спокойно и уютно, 
исчезли смущение и страх непо-
нимания.

Через некоторое время 
после возвращения в отделе-
ние ко мне зашел еще один 
врач – мужчина средних лет. 
Последовали те же вопросы. 
«Проведенные обследования 
показали, что шансов умереть 
от инфаркта – по крайней 
мере сегодня – у тебя ничтож-
но мало. Инфекции не обнару-
жено. Закупорки сосудов нет, 
и легкие тоже в норме, – пере-
водил Андрей. – Они считают, 
что, вероятнее всего, причи-
на боли – воспаление мышц 
вокруг сердца. Это могло быть 
вызвано долгим пребыванием 
в неудобном положении, под-
нятием тяжестей, простудой… 
Однако, учитывая некоторые 
факторы, в том числе наслед-
ственность, доктор счита-
ет, что тебе лучше остаться 
в госпитале до утра: ночью 
они проведут еще кое-какие 
исследования, сделают эхокар-
диограмму, проконтролиру-
ют реакцию на лечение. Они 
предлагают, но ты можешь 
отказаться». Поскольку боль 
не отпускала, я согласилась.

Палата – это помещение 
площадью «квадратов» 20: 
огромная больничная кровать, 
куча всяких приспособлений 
на стене. Диван и кресло у 
окна раскладываются, посети-
тели могут находиться в пала-
те когда и сколько посчитают 
нужным, отдыхать в удобном 
положении. На стене напро-

тив кровати большой плоский 
телевизор. В санузле унитаз, 
биде, умывальник, душ (кста-
ти, в американской больнице 
нет необходимости прицель-
но мочиться в баночку – на 
унитаз надевается насадка-
емкость, и моча для анали-
за собирается в результате 
привычного и комфортного 
справления малой нужды).

На тумбочке лежал листок 
бумаги примерно с таким тек-
стом (переведено через интер-
нет-переводчик): «Только для 
вас. Эта комната и ванная 
были убраны сегодня. Я хочу 
убедиться, что они регулярно 
убираются во время вашего 
пребывания у нас. Работник: 
Нора (вписано от руки)». 

Кровать оборудована боко-
вой панелью с кнопками управ-
ления, те же кнопки проду-
блированы на пульте с гибким 
проводом. Можно регулировать 
угол подъема верхней части 
туловища и ног, управлять 
надувным массажным матра-
цем (он перекатывается под 
вами, предотвращая застой кро-
ви и образование пролежней), 
включить телевизор, вызвать 
медсестру. Возможно, еще что-
то, но до конца я эту технику не 
освоила. 

Вошедшая медсестра 
представилась: «Элейн. Я 
буду за вами ухаживать до 4 
часов утра». Меня переодели 
в распашонку другого цвета 
с кармашком на груди – как 
выяснилось потом, для холте-
ра, который деловито и спо-
ро прикрепили мне на тело 
две медсестрички. На указа-
тельный палец мне нацепили 
пластмассовый датчик-при-
щепку. Затем Элейн объяс-
нила, что сейчас мне на ноги 
наденут компрессионные 
гетры, которые будут препят-
ствовать образованию тром-
бов. Их обернули вокруг моих 
ног ниже колена и подключи-
ли к устройству на нижней 
спинке кровати. Это чудо-при-
способление всю ночь сжи-
мающими движениями снизу 
вверх массировало мне голени 
– очень приятно!

Боль немножко ослабла, 
Андрей был со мной, вскоре 
прилетела и страшно обеспо-
коенная Катя: «Ты же ниче-
го не успела съесть! Поэтому 
вот, вот и вот!» – на пере-
движном столике-подносе 
стали появляться баноч-
ки и коробочки с едой… 
Было весело, неловко из-за 
испорченного дня рождения 
и страшно любопытно, что 
будет дальше. Элейн пред-
упредила: в течение ночи 
меня несколько раз побеспо-
коят, чтобы сделать еще кое-
какие исследования. «Окей?» 
– «Окей!» Убедившись, что я 
накормлена, жизнерадостна 
и со мной все будет в поряд-
ке, Катя с Андреем согласи-
лись поехать домой. Я оста-
лась одна.

Ночью проснулась от стука 
в дверь. Спросонок ничего не 
ответила. Стук повторился, и 
только после того, как я, про-
кашлявшись, громко сказала 
«Йес!», в палату вошла медсе-
стра. (Это повторялось несколь-
ко раз – персонал входил только 
после того, как я разрешала это 
сделать.) Она стала говорить, 
показывая какой-то флакон. 
Увы, я ее не понимала. К горлу 
подступила паника: кажется, я 
переоценила себя. Зачем я оста-
лась, если не могу понять, что 
они от меня хотят? Или давать 
согласие на всё подряд?.. «One 
minute», – произнесла сестрич-
ка и вышла из палаты. Очень 
скоро она вернулась, держа в 
руках телефонный аппарат с 
двумя трубками. Подключив 
его где-то сбоку от кровати, она 
сняла одну трубку, произнесла 
«Рашн» и протянула мне вто-
рую. «Здравствуйте, меня зовут 
Ринат, – услышала я. – Я буду 
переводить вам то, что гово-
рит медперсонал, а им – ваши 
ответы. Хорошо?» «Хорошо…» 
– выдавила я, едва не онемев от 
восхищения простотой и эле-
гантностью решения. 

На протяжении ночи у 
меня брали кровь на анализ в 
пять разных пробирок, снима-
ли кардиограмму, производи-
ли еще какие-то манипуляции 
– при этом от меня требова-
лось только называть свои имя 
и дату рождения и отвечать 
согласием на вопрос «Окей?»: 
все необходимые аппараты и 
приспособления подвозились 
на тележках прямо к кровати.

Когда стало светать, при-
шла приятная женщина сред-
них лет. «Здравствуйте! – ска-
зала она по-русски. – Меня 
зовут Наташа. Я работаю в 
другом отделении, но меня 
попросили прийти, чтобы мы 
с вами могли выбрать меню 
на завтрак». И она раскрыла 
передо мной цветной буклет, 
в котором каждый пункт был 
проиллюстрирован красочной 
картинкой. Выбранные мной 
блюда она обводила шари-
ковой ручкой. Конечно, ярче 
всего я отреагировала на сло-
во «желе» – в любом амери-
канском фильме, где есть сце-
на в больнице, пациенты едят 
желе. Куда же без него?!

Часов в 8 мне принесли 
завтрак. Все блюда были в гер-
метичной фабричной упаков-
ке. В груди я чувствовала сла-
бое подобие вчерашней боли.

Затем пришел доктор, 
невысокий, очень серьезный 
азиат в больших роговых очках 
– этакий Знайка из советского 
мультика, и приятная медсе-
стра средних лет. В очередной 
раз узнав мои имя и дату рож-
дения, он деловито снял труб-
ку телефона и дал мне другую. 
«Здравствуйте, меня зовут … 
(имя я не запомнила), – про-
изнес мужской голос с выра-
женным кавказским акцентом. 
– Я доктор этого госпиталя. 

Буду переводить вам и, воз-
можно, выскажу свое мнение». 
«Знайка» вновь задал мне те 
же вопросы, что и предыду-
щие врачи, озабоченно загля-
дывая в бумаги, прикреплен-
ные к планшету, как будто све-
ряя мои ответы с написанным. 
Он подтвердил, что причиной 
боли было воспаление мышц 
(голос в трубке добавил: «И я 
согласен с диагнозом»), про-
писал ибупрофен и омепра-
зол, чтобы защитить желудок, 
дал еще кое-какие рекомен-
дации… Медсестра добавила, 
что скоро придет персонал, 
чтобы освободить меня от 
холтера, капельницы и катете-
ра. Доктор с тем же серьезным 

видом пожелал мне приятного 
пребывания в Америке. 

К этому моменту приехала 
моя подруга, которая поже-
лала сама поговорить с док-
тором, для чего она, недолго 
думая, нажала кнопку вызо-
ва на пульте. Тут же появи-
лась недавняя медсестра, они 
с Катей очень приветливо 
пощебетали по-английски, 
медсестра вышла, и вскоре 
появился тот же врач. Он так 
же спокойно и дружелюбно 
поговорил с моей подругой.

Потом появился медбрат, 
по виду – индус или пакиста-
нец. Он довольно-таки долго 
очень серьезно и проникно-
венно что-то втолковывал 

мне. «Он сейчас хочет отсо-
единить катетер, а потом, если 
ты позволишь, он снимет с 
твоего тела наклеенные датчи-
ки», – перевела Катя. Молодой 
человек отсоединил катетер, 
протер место укола, слегка 
помассировал его и застыл, 
вопросительно глядя на меня. 
«Он еще раз спрашивает, раз-
решаешь ли ты ему снять с 
тебя датчики». «Конечно!» 
Только тогда очень осторож-
ными, деликатными движе-
ниями парень произвел эту 
манипуляцию. 

Я уже переоделась, и мы 
сидели в палате, ожидая, когда 
нам принесут документы. В каби-
нет заглянул мужчина в деловом 
костюме, что-то спросил, Катя с 
обворожительной улыбкой отве-
тила отрицательно. «Это юрист 
госпиталя, он интересуется, нет 
ли у тебя претензий».

Вошла давешняя медсе-
стра. Она вручила мне бума-
ги, в которых было расписано 
все, что со мной делали. «Тебе 
следует показать это твоему 
врачу», – перевела Катя. Потом 
медсестра очень по-дружески 
расспросила, откуда я приеха-
ла, на сколько, что я уже успе-
ла увидеть и нравится ли мне 
в Америке. «Катя, скажи ей, 
пожалуйста, что, несмотря на 
очень неприятный повод, я бе- 
зумно рада, что оказалась тут. 
Это очень сильное и абсолютно 
положительное впечатление. Я 
прошу передать всем, с кем я 
имела дело, а также руководству 
госпиталя мою безграничную 
благодарность». Женщина рас-
плылась в улыбке и стала эмо-
ционально говорить. «Она гово-
рит, что ты очень симпатичный 
и веселый человек, им всем 
было приятно с тобой общаться 
и заботиться о тебе. Она жела-
ет тебе всего самого хорошего!» 
Было абсолютно естественным 
жестом обняться с ней. Катя 
сделала то же самое.

У двери палаты стояло все 
то же кресло на колесах. «По 
правилам тебя должны довез-
ти на нем до самого выхода 
из госпиталя», – сказала моя 
подруга. «Кать, а можно без 
этого?» Мы выглянули в кори-
дор – никого. Как сбежав-
шие с уроков школьницы, мы 
шмыгнули к лифту, озираясь и 
хихикая…

…Через день на адрес моих 
друзей из госпиталя пришло 
письмо, адресованное мне. В 
нем была открытка: «Спасибо, 
что позволили нам позабо-
титься о вас! Вся наша коман-
да получила удовольствие, 
ухаживая за вами».

Александра ЛОБЗОВА.

ПРОТЕСТ

Протесты  
в Румынии 

продолжались 
всю ночь

В воскресенье 
вечером в Румынии 

началась третья 
волна уличных 
протестов из-за 

наступления 
правительства на 

антикоррупционные 
институции, в одном 

из городов 
демонстранты 

разбили палатку.
Об этом сообщает 

румынское агентство 
Mediafax.

Как и во время суб-
ботнего митинга, про-
тесты не ограничились 
столицей – люди вышли 
на улицу также в других 
крупных городах страны.

В Бухаресте снова речь 
шла о десятках тысяч демон-
странтов, собравшихся на 
площади Виктории. В реги-
ональных центрах масштаб 
протестов был несколько 
меньшим, но тоже значи-
тельным.

Тысячи демонстран-
тов вышли на улицы 
городов Клуж-Напока, 
Констанца, Яссы, Сибиу. 
Менее многолюдные 
демонстрации прошли в 
других городах.

Особенностью воскрес-
ных демонстраций стало 
то, что небольшая часть 
активистов оставалась на 
улице всю ночь – об этом 
сообщают из Бухареста 
Клуж-Напоки. Так, около 
полуночи возле префек-
туры Клуж-Напоки было 
около 80 человек, которые 
разбили на площади перед 
государственным здани-
ем палатку и потребовали 
встречи с префектом.

О значительных инци-
дентах во время митинга 
не сообщалось.

Напомним, во время 
столкновений на антипра-
вительственном митин-
ге, который состоялся 
10 августа, пострадали 
440 человек. Тогда поли-
ция применила против 
митингующих слезоточи-
вый газ и водометы.

МАРШРУТЫ

Беларусы 
могуць без візы 
наведваць Кітай
Пачало дзейнічаць 

міжурадавае 
пагадненне аб 

бязвізавым рэжыме.
Згодна з даку-

ментам, беларусы і 
кітайцы могуць без візы 
знаходзіцца адпаведна ў 
Кітаі і Беларусі на праця-
гу 30 дзён у адной паезд-
цы, але не больш за 90 
дзён у годзе.

Телефон-
полиглот.

Обычная палата в американском госпитале.
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ЛЕТОПИСЬ НАРОДНОЙ ТРАГЕДИИ

Сталинский террор в первой половине XX века гулял по стране, отравив всех невиданным до тех пор страхом: муж 
не доверял жене, сын доносил на отца, сосед писал на соседа, человек боялся человека. И все это происходило в период 
«развернутого строительства социализма», как писали в газетах того времени, в «лучшем в мире государстве».

Мне, дочери замученного НКВД Николая Голодеда, бывшего председателя СНК БССР, особенно тяжело вспоминать 
те времена, тех людей, которые лишили мою семью радости жизни, обрекли на страдания. И чтобы страшные стра-
ницы истории больше никогда не повторялись, необходимо донести до всеобщего сознания настоящую правду о тех 
страшных временах и не допустить подобных злодеяний в будущем. А горькую правду можно найти только в архив-
ных источниках КГБ. Поэтому я очень благодарна автору книги Славомиру Антоновичу «Ушедшие в бессмертие», 
который много времени провел в архивах, изучая документы, дела арестованных, репрессированных НКВД белорусских 
государственных деятелей, наркомов, руководителей местных и партийных органов, представителей творческой 
интеллигенции. Все они позже были реабилитированы, многие посмертно.

Тоталитарный режим не пощадил и нас, детей, кому великий вождь гарантировал, что дети за родителей не отвеча-
ют. Оказывается, что отвечали... Но остались патриотами своей Родины, как и наши отцы.

Взрослые узники ГУЛАГа пилили лес, давали по 150 процентов плана и падали замертво от паралича 
сердца, уходя в мир иной с верой в великого Сталина. В книге – горе ограбленных, изувеченных рабочих и 
крестьян, их голодных детей, крушение несбывшихся надежд первых руководителей республики лучшей доле 
для своего народа. Речь идет об униженном человеческом достоинстве в борьбе за фальшивую идею. И самое 
страшное, что расплатой за честно прожитую жизнь был расстрел...

По существу ложь во спасение в 30-е годы XX века, которая охватила даже высшие эшелоны власти, не поща-
дила никого. И обвинители, и обвинямые, и палачи и их жертвы – закончили жизнь одинаково. Но кто сейчас 
посчитает возможным бросить в них камень, не побывав на их месте?..

История через годы все расставила по своим местам, но мы и сегодня не можем до конца разобраться во всех 
хитросплетениях того времени.

Огромное спасибо автору этой документальной книги за то, что он, человек светлой и мужественной души, еще 
раз делает попытку разобраться в трагическом прошлом своего народа и отдает свои размышления на суд людям.

Валентина ГОЛОДЕД-БЕЛЯКОВА.

ГОРЬКАЯ  ПРАВДА

С каждым днем становился все более 
прозрачным воздух, все больше желтиз-
ны появлялось на листьях кленов и берез. 
В один из таких дней уже нового, XXI, 
века, мне пришлось побывать в загадочном 
для многих людей ведомстве. В Комитете 
государственной безопасности республики. 
Подходя к солидному зданию, вспомнил 
прошлое.

...К моменту завершения крупных 
судебных процессов старые противники 
Сталина или его бывшие союзники были 
все уничтожены или томились в лагерях.

С учетом даже «запрещенных» 
Сталиным итогов переписи населения 1937 
года чистки по политическим мотивам в 
1936–1939-х годах затронули 4–5 миллио-
нов человек, приблизительно десять про-
центов было расстреляно. Они не только не 
относились к категории классовых врагов, 
а вообще в большинстве своем являлись 
руководящими партийными, советскими и 
хозяйственными работниками, армейскими 
командирами. Если же говорить об общем 
числе репрессированных за весь период 
правления Сталина, то контингент ГУЛАГа 
(Главного управления лагерей НКВД) 
насчитывал 12–13 миллионов человек.

Разумеется, эти данные будут еще долго 
являться предметом дискуссии в опреде-
ленных кругах, так же, как и политический, 
социальный и национальный состав тех, 
кто находился в лагерях.

Для того чтобы оценить масштабы 
репрессий, обрушившихся на партию, доста-
точно сослаться на то, что приблизительно 
80 процентов делегатов XVII съезда ВКП(б) 
были репрессированы. Большинство членов 
и кандидатов в члены ЦК были арестованы 
и физически уничтожены...

1 июня 1922 года был принят Уголовный 
кодекс Российской Федерации, которым 
в его новой редакции через четыре года 
пользовались в Белоруссии до 1928 года. 
Широко и печально известная статья 58-я 
этого кодекса «Контрреволюционные пре-
ступления» имела 14 пунктов, по всем из 
них, кроме одного, предусматривалась выс-
шая мера наказания – расстрел. В этом же 
году был утвержден и введен в действие 
Уголовный кодекс БССР. Он практически 
ничем не отличался от своего российского 
предшественника...

Многие люди, проходившие в те 
годы мимо здания КГБ в Минске по 
Сталинскому проспекту (позже переиме-
нованному в Ленинский проспект, затем в 
имени Ф.Скорины, Независимости), ощу-
щали в душе холодок, чувствуя какую-то 
зловещую таинственность за стенами этого 
большого серого шестиэтажного здания. В 
то время сюда «попадали» не через главный 
вход с массивными дверями. Любой входя-
щий сам сразу же чувствовал обстановку 
нервозности и строгости.

И в новом веке настороженные сотрудни-
ки охраны зорко осматривают любого посе-
тителя и внимательно, с особой тщательно-
стью, проверяют его документы. Мобильные 
телефоны вносить в здание не разрешается.

В лабиринтах коридоров сразу труд-
но разобраться. Нелегко найти и нужный 
кабинет. По строгому циркуляру посетите-

ля должен встретить и проводить обратно 
ответственный сотрудник этого серьезного 
ведомства. Сегодня в таинственном жел-
том здании, где работали бывшие комис-
сары ОГПУ–НКВД, царит обычная рабо-
чая обстановка, которая присуща особому 
государственному учреждению. Спешат по 
коридорам в гражданской одежде молодые, 
уверенные в себе парни, уверенно шагают 
опытные профессионалы. Многие только 
по книгам и рассказам знают, что в трид-
цатые, пятидесятые годы в этом здании 
работали жестокие следователи НКВД под 
«колпаком» народных комиссаров.

Органы государственной безопас-
ности в различные времена назывались: 
ВЧК – ОГПУ – НКВД – НКГБ – МГБ – 
МВД – КГБ. В народе со злым юмором 
шутили: «НКВД или КГБ – хрен редьки 
не слаще». Последнее название осталось и 
сейчас. В разные времена органы безопас-
ности Белоруссии возглавляли непростые 
люди. Среди них были и такие, на совести 
которых репрессии, злодейские убийства, 
жажда власти и предательство.

Приказом народного комиссара вну-
тренних дел СССР от 27 мая 1935 года было 
предписано создать «тройки» при респу-
бликанских, областных, краевых НКВД-
УНКВД. Возглавлял «тройку» по должно-
сти нарком. Кроме него в составе этого 
несудебного органа были представители 
партийных органов и прокуратуры.

В 1937-м в Белоруссии в состав 
«тройки» входили: Б.Д.Берман, нарком, 
В.Д.Потапейко, секретарь ЦК партии, 
К.Сильвестров, заместитель прокурора 
республики; в 1938-м – А.А.Наседкин, нар-
ком, П.К.Пономаренко – первый секретарь 
ЦК партии, С.Е.Новик – прокурор респу-
блики. С декабря белорусскую «тройку» 
возглавлял Л. Ф. Цанава, очередной нарком.

Так государство защищало себя от сво-
их граждан, руководствуясь и соответству-
ющим уголовным законодательством наси-
лия. В системе карательных акций даже 
самый незначительный проступок мог сто-
ить жизни… обжалование и помилование 
не допускались. Приговор к расстрелу при-
водился в исполнение немедленно…

Те годы остались в памяти белорусов 
как жуткое время ежовщины, бериевщины, 
когда было безнаказанно разрешено все... 
Когда не существовало никаких ограни-
чений. Применялось все, что вело к «при-
знанию» – царице доказательств. Лагерный 
режим стал режимом уничтожения. Две 
трети невольников умирали в течение года.

Обвиняемые не выдерживали мораль-
ного и физического насилия. Выдержать 
его было невозможно. Люди в тюрьмах 
лишались способности сопротивляться. 
Другие ломались морально. Мне рассказы-
вали, что Косиор, железный человек, когда 
отказался подписываться под фальшивыми 
свидетельствами, палачи к нему привели 
его шестнадцатилетнюю дочь и сказали: 
«Не подпишешь – изнасилуем». Он не под-
писал. Ее изнасиловали на глазах отца. И 
тогда он согласился на все, чтобы только 
отпустили дочь на волю. Ее отпустили, и 
она бросилась под поезд.

Жизнь нередко ставит нас в трудные 

рых лично знал, неизвестно. Он не хотел, 
а точнее, боялся вмешиваться в их судь-
бу. Пономаренко тоже шагал в сталинской 
шеренге, «по генеральной линии», будучи 
продуктом сталинского времени. Во многих 
случаях санкции на арест давал и он сам.

Один за другим в камерах московских 
и белорусских тюрем исчезали секретари 
обкомов, горкомов и райкомов партии, 
народные комиссары, директора предпри-
ятий, председатели колхозов, председатели 
горсоветов и райсоветов, ученые и писа-
тели, военачальники. Вместо них во главе 
того или иного ведомства перед фамили-
ями с указанием должности стояли буквы 
«и. о.». Это значит «исполняющие обязан-
ности». После террора в стране прошла 
своеобразная кампания массовых награж-
дений, были введены новые ордена и меда-
ли. Орден Трудового Красного Знамени 
получил и Пантелеймон Кондратьевич 
Пономаренко. 30–31 января 1938-го пле-
нум ЦК Компартии Белоруссии рассмо-
трел вопрос о выполнении постановления 
ЦК ВКП(б) «Об ошибках парторганизаций 

Кулак есть враг Советской власти. С ним у нас нет и не может быть мира. 
Наша политика в отношении кулачества есть политика его ликвидации как 
класса... мы будем вести дело к тому, чтобы окружить его и ликвидировать.

...Терпеть дальше этих пауков и кровопийц незачем... Поэтому политика 
ликвидации кулачества как класса должна проводиться со всей настойчивостью 

и последовательностью, на которую только способны большевики.
И.Сталин. Ответ товарищам колхозникам.  

«Правда», 3 апреля 1930 г.

«Черный дьявол» Берман

положения, но никогда – в безвыходные. 
Это вовсе не значит, что выход найдет-
ся обязательно в нужном направлении. 
Однако вечное право человека – искать 
выход именно в нужном направлении. Если 
же умирать, то только в крайнем случае.

Но что можно сделать, если ты нахо-
дишься в лабиринтах тюремных казема-
тов, парализованный телом и душой после 
долгих мучительных побоев и насилия? 
Ведь сталинские истязатели были в сотни 
раз хуже царских жандармов. Следователи 
порой сами не верили, что их «пациенты» 
– враги народа. Тем не менее люди подпи-
сывали обвинения.

Телеграмма Сталина от 20 января 1939 
года узаконила действия следователей, она 
предписывала им применять меры физи-
ческого воздействия к подследственным. 
Только за 1937–1938 годы он подписал 393 
длинных списка смертников. Дошло до 
того, что расстреливали даже детей с две-
надцатилетнего возраста. Вот вам и закон...

Вскоре новая волна беззаконий и про-
извола захлестнула страну. Репрессии «обо-
сновывали» необходимостью разоблачить 
действительных врагов народа, которые 
якобы в предыдущие годы, маскируя под-
линное лицо, под видом борьбы с врагами 
народа, уничтожали честных коммунистов, 
патриотов.

Вот как эта непостижимая разумом 
логика выглядела в передовой статье газеты  
«Советская Белоруссия» от 1 февраля:

«КП(б)Б, под руководством ЦК ВКП(б) 
и лично товарища Сталина, провела огром-
ную работу по разоблачению и очистке 
своих рядов от подлых троцкистско-буха-
ринско-рыковских и национал-фашистских 
шпионов и диверсантов... Но проводя гро-
мадную работу по очистке своих рядов от 
врагов народа, партийными организациями 
КП(б)Б допущены крупнейшие ошибки...»

И заверяли ЦК ВКП(б), что каждый 
член партии еще больше повысит свою 
большевистскую бдительность, еще острее 
и решительнее будет разоблачать троцкист-
ско-бухаринских агентов фашизма, карье-
ристов и перестраховщиков. И находили. И 
разоблачали.

Год назад Сталин обязал секретарей 
обкомов партии, ЦК республик ходить в 
тюрьмы и проверять правильность действий 
чекистских органов. Первый секретарь ЦК 
Пантелеймон Пономаренко тоже ходил... 
О чем он там говорил с узниками, кото-

при исключении коммунистов из партии, 
о формально-бюрократическом отноше-
нии к апелляциям исключенных из партии 
и о мерах по устранению этих недостат-
ков». С докладом выступил исполняющий 
обязанности первого секретаря Алексей 
Алексеевич Волков.

На этом пленуме арестованные по 
ложным обвинениям командующий БВО 
командарм Иван Панфилович Белов и 
Август Иванович Мезис, начальник полит-
управления Белорусского военного округа, 
были исключены из партии и выведены из 
состава членов ЦК КП(б)Б. В этом же году 
их расстреляли.

* * *
В один из «рабочих» дней наркому 

Борису Берману предстояло сделать во вну-
тренней тюрьме НКВД осмотр новой эки-
пировки в блоке, где приводилась в испол-
нение высшая мера пресечения преступной 
деятельности врагов народа. Спустившись 
на один из подземных уровней следствен-
ного изолятора, он прошел системой кори-
доров к ничем не примечательным две-
рям, за которыми как раз и находился 
расстрельный блок. Осужденные на казнь 
доставлялись сюда другим путем, эта дверь 
предназначалась для персонала.

За дверью все сверкало свежей краской 
и чистотой. В комнате отдыха два сержан-
та играли в шашки. Тихо играло радио. 
Пройдя метров пятнадцать по коридору, 
нарком оказался в производственных поме-
щениях. Вот просторная комната ожида-
ния для осужденных. Отсюда по одному 

они будут направляться в камеру казни и 
располагаться лицом к стене, затылком к 
исполнителю приговоров, который нахо-
дится в специальной кабинке. Процедура 
простая: за стеклом – помощник, он вклю-
чает рубильником вмонтированный авто-
мобильный двигатель для заглушения 
выстрелов и выкриков, которые иногда раз-
даются в последние минуты.

Тела из камеры казни будут переправ-
ляться в комнату с пониженной темпера-
турой и там накапливаться до прибытия 
спецтранспорта, вывозящего трупы в места 
массовых захоронений. В последнее вре-
мя энкавэдисты облюбовали Куропаты. 
Иногда «использовали» и Лошицкий 
парк под Минском. Транспорт подъезжал 
задним ходом к окну во внутреннем дворе. 
Из окна по наклонному желобу тела скольз-
или прямо в кузов...

Осмотрев все эти помещения и приспо-
собления, Берман остался доволен. Даже и 
в этом деле следует придерживаться совре-
менных гуманных норм. Он уже покинул 
отремонтированный расстрельный блок, ког-
да туда привели первую партию клиентов 
и дюжину мужчин, собранных из разных 
уголков Белоруссии. Среди них был уже зна-
комый ему узник. Тот попытался встать...

– Сидеть, не двигаться! – рявкнул на 
него конвойный.

Пришел дежурный офицер. Сержанты 
бросили свои шашки и пошли делом 
заниматься... Ожидалась большая партия 
заключенных – «шпионов дефензивы» и 
«предателей» из членов Коммунистической 
партии Западной Белоруссии.

…Солнце светило прямо в окно, и в 
лучах его было особенно заметно, что окон-
ные стекла запылились. Дожди, прошедшие 
недавно, вроде бы отмыли их, но оставили 
на себе следы стекающих капелек, на кото-
рых налипла грязь.

Вечерело. От асфальта и стен после жар-
кого дня в городе веяло теплом. На западе, 
где уже виднелся только краешек усталого 
солнца, были черными и дома, и деревья, а 
крыши домов казались охваченными пла-
менем. Ленивые облака в свете заката были 
дымчатыми. На перекрестках позванивали 
полупустые трамваи. Прохожим подмиги-
вали светофоры.

Совсем недавно Борис Давидович 
Берман получил серьезное повышение 
по службе и в звании, он стал наркомом 
НКВД БССР и перебрался во внушитель-
ный кабинет в «святая святых», чье имя 
наводит ужас на врагов народа.

В таком кабинете работать приятно – 
высокий лепной потолок с великолепной 
дворянской люстрой, два больших окна, 
открывающих вид на проспект Сталина, 
бюст Дзержинского в конце коридора...

На стенах бордовые обои, не ждущие 
никаких возражений портреты Ленина, 
Дзержинского, великого Сталина, карти-
на Левитана «Над вечным покоем». За его 
столом – тяжелым, крытым зеленым сук-
ном, с медными углами, пережившими все 
бури, – вот тут бы посетителей принимать, 
выслушивать просьбы, входить в обстоятель-
ства... Увы, в условиях жестокого усиления 
классовой борьбы по мере продвижения к 
социализму приходится заниматься черно-
вой работой, в частности, проверкой эффек-
тивности новых методов следствия.

Берману шел тридцать седьмой год, он 
стал статным, уверенным в себе команди-
ром чекистов Белоруссии. Он стоял у окна 
вместе с двумя офицерами. Наслаждаясь 
небольшим перерывом в работе, они кури-
ли, обменивались еврейскими анекдотами, 
хохотали. «К Абраму прибегают: «Абрам, 
Абрам, твоя жена изменяет тебе с нашим 
бухгалтером». – «С каким бухгалтером?», 
– бешено кричит Абрам, хватает что-то 
тяжелое. «Ну, с таким высоким, черным, 
очкастым». Абрам с облегчением отмахива-
ется: «А-а, это не наш бухгалтер...»

Тем временем в середине кабинета на 
стуле сидел поникший враг народа, лохмо-
тья одежды свисали с его плеч и груди. С 
ним еще занимался молодой лейтенант. Взяв 
за подбородок, он отшвырнул голову заклю-
ченного назад и вверх так, что в разбитой и 
распухшей физиономии стало возможным 
узнать председателя СНК БССР Голодеда.

Лейтенант склонился прямо к его уху, 
прошептал со страданием в голосе:

– Брось свое дурацкое упрямство, 
Голодед! Признайся и отдохнешь. Неужели 
ты не понимаешь, что тебя ожидает?

– Пошел на..., гаденыш, – с трудом воро-

чая языком и губами, проговорил узник.
Мгновенно вспыхнувшая ярость заду-

шила все признаки сочувствия молодого 
следователя. Ребром ладони лейтенант уда-
рил его по шее. Берман обернулся на звук 
удара, и... почему-то посмотрел на часы.

– Перекур окончен, ребята. Пора за 
работу.

Он уселся в кресло – в таком бы кресле 
с девочкой на коленях – и углубился в бума-
ги. Параллельно с наблюдением за тем, как 
проводится следствие, приходилось знако-
миться с множеством уже закрытых дел 
– все ли инструкции соблюдены, в нали-
чии ли все необходимые подписи: социа-
листическая законность должна быть на 
высоте. Другой офицер (это слово, прежде 
считавшееся позорной принадлежностью 
«беляков», теперь все чаще употреблялось) 
медленно приблизился к Голодеду. Двое 
здоровенных молодых мужланов окружили 
едва живого врага народа.

Капитан поводил горящей папиросой 
возле глаз подследственного, лениво про-
тянул:

– Ну, давай продолжим, уважаемый... 
Хватит с тобой мучиться. Расскажи нам, 
как ты шпионил в пользу иностранных 
государств. С кем ты встречался, когда тебя 
завербовали? Кто вывел тебя на их посоль-
ства?..

В ответ – молчание.
– Ну, что, все забыл, да? Память опять 

подводит? Что ж, придется малость взбо-
дрить ее...

Он знал, как это сделать. Избитые, изму-
ченные на следствии жертвы признавались, 
что поджигали колхозное добро, пускали 
под откос поезда там, где и железной доро-
ги не было, взрывали мосты там, где через 
речки их никто не возводил. Но следовате-
ли требовали все новые и новые фамилии 
коллег, друзей, знакомых. Отчаявшись, аре-
стованные называли людей, с которыми ни 
разу не встречались, но слышали о них от 
других. Они надеялись, что в этих абсурд-
ных надуманных показаниях-признаниях 
разберутся позже прокуроры, надзиравшие 
за следствием, утверждавшие обвинения 
или, наконец, судьи.

Следователи же на допросах утвержда-
ли, что двери в их учреждении открывают-
ся только в одну сторону... В другую сторо-
ну – на тот свет, в мир иной. В Куропаты. В 
лучшем случае – на далекую Колыму... Коль 
есть человек, значит, будет и дело...

Николай Матвеевич сопротивляться 
не мог. В голове только пронеслась как 
молния мысль: если бы хоть за дело при-
нимать мучения! Два дня его избивали 
старым способом. Окружали втроем или 
вчетвером, начинали издевательский угро-
жающий опрос, потом орали, потом кто-
нибудь, как бы не выдержав коварства и 
наглости врага, бил ногой или кулаком по 
уху, потом другой, третий, наконец набра-
сывались всем скопом на беспомощного 
человека. Он слышал о таких способах 
допросов. Голодед упорствовал. Сегодня, 
очевидно, настал какой-то решающий 
момент. Недаром его привели на допрос 
не в обычную следственную комнату, а в 
начальственный кабинет, где за столом 
сидит знакомое рыло в чекистском чине 
генерала, с которым не раз здоровался за 
руку в своем служебном кабинете. По всей 
видимости, сегодня они решили добиться 
от него желаемого любыми, самыми звер-
скими, методами. Ну, а если и сегодня не 
сломается, не подпишет бумаг, попросту 
отправят в подвал. От соседей по камере он 
слышал, что упорствующих в конце концов 
расстреливают, а потом оформляют дела...

Любое движение причиняло муку. Он 
поднял голову и обвел взглядом двух сле-
дователей. Двое, капитан и лейтенант, были 
знакомы по прежним допросам, они уже 
явно питали к нему какие-то свойские, едва 
ли не родственные садистские чувства. Ну 
а Берман сидит за столом, как бы непосред-
ственного участия не принимает, погружен 
в более серьезные дела. Но нет-нет, да и 
глянет тяжелым взглядом, и как только 
встречаешься с этими глазами, немедленно 
понимаешь: все кончено.

Взгляд у Бермана был холодный. 
«Холодный ум, горячее сердце, чистые 
руки...» Нет, этих качеств у Бермана не 
было, от него шли холод и мерзость... 
«Холодный, – подумал про себя Голодед о 
нем, – словно его на льду зачали...»

Славомир АНТОНОВИЧ.
(Продолжение в следующем номере.)

Николай Голодед с детьми.

Борис Берман
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А С О Б Ы

Ігар Барысаў набыў кватэру
Бліжэйшым часам 

старшыня Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай 
партыі (Грамада) Ігар 

Барысаў пераедзе ў Мінск. 
А пакуль вымушаны часова 
прасіць прытулку ў сваякоў. 
Справа ў тым, што палітык 
прадаў сваю трохпакаёвую 
кватэру ў Магілёве і набыў 

у сталіцы.
Новая трохпакаёвая кватэ-

ра Ігара Барысава знаходзіцца ў 
Сцяпянцы. 

А днямі жонка палітыка Алена 
выклала ў “Фэйсбук” фота пра 
тое, як яны правялі выхадныя. На 
здымку бачна, што дочкі сядзяць 
у Ігара Барысава на шыі, пры-
чым у літаральным сэнсе! Яшчэ 
раней палітык выкладваў здымкі 
з турэцкага адпачынку.

“У ліпені мы з сям’ёй 
адпачывалі на моры ў Аланіі, 
правялі ў Турцыі два тыдні, – 
распавёў Ігар Барысаў “Народнай 
Волі”. – Упершыню за чатыры 
гады. Паездку ініцыявала жонка. 
Як кажуць, ранняе браніраванне 

моцна эканоміць сродкі! У два 
разы – як мінімум.

А апошнія здымкі зроблены на 
лецішчы. Тут няма нічога такога 
– мы вельмі часта з дзецьмі так 
бавім час. Амаль кожныя выхад-
ныя. Жонка з дочкамі засталася 
ў Бялыніцкім раёне на лецішчы 
ў цёткі, а я зараз у Гродне па 
справах.

Але ўвогуле ў мяне 
атрымліваецца шмат часу 
праводзіць з сям’ёй. І, думаю, бу- 
дзе яшчэ больш атрымлівацца, бо 
я буду перабірацца ў Мінск. Мы 
вось чакаем з дня на дзень, калі 
выдадуць ключы. Атрымалася 
ўскочыць, як кажуць, у апошні 
вагон з будаўніцтвам. Праўда, 
кватэра здаецца без аздаблення, 
таму наперадзе рамонт, значную 
частку якога будзем рабіць самі. 
А пакуль на лецішчы ў сваякоў 
жывём. Вырашылі не траціць 
лішнія сродкі, а прытуліцца ў род-
ных да пераезду. У Мінску мы ўжо 
нават дамовіліся, у якую школу 
стрэйшая дачка Ялінка пойдзе. 
Малодшай дачцэ ў школу пакуль 
рана – ёй толькі два гады”.

Сустаршыня аргкамітэта па стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя” Віталь Рымашэўскі ўсе 

выхадныя калоў дровы ў бацькоўскім доме ў Заслаўі.

Віталь Рымашэўскі коле дровы

“Не магу сказаць, што вельмі 
часта гэтым займаюся, я не калю 
столькі дроў кожны тыдзень, 
таму для мяне гэта своеасаблівы 
рэкорд, – пахваліўся палітык 
“Народнай Волі”. – І вось уся 
гэтая куча – мая праца за пару 
дзён”.

А яшчэ нядаўна Віталь 
Рымашэўскі падарожнічаў на лод-
цы разам з дачкой па Нёмане. 

“Я даўно марыў пра сплаў 

на лодках, і вось нарэшце мара 
спраўдзілася, – гаворыць Віталь. 
– І мне, і дачцэ вельмі спадабала-
ся. Пад канец падарожжа дачка 
нават сама ўжо лодкай нядрэнна 
кіравала. У наступны раз абавяз-
кова вазьму з сабой яшчэ і жон-
ку, якая гэтым разам вырашыла 
адпачыць без нас і застацца дома. 
Упэўнены, што ёй таксама спа-
дабаецца!”

Марына КОКТЫШ.

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

«Для Аксельрода Минск был таким же 
важным местом, как Витебск для Шагала»

Внук Меера Аксельрода, крупнейшего графика XX века, привез выставку своего деда.

Сын Анжелики 
Агурбаш учит 

японский язык
Певица с детьми побывала на Фестивале  

японской культуры.

ЗВЕЗДЫ

“Мой младший сын, 
Анастас, очень любит Японию 
и японскую культуру в целом, – 
рассказала Анжелика Агурбаш. 
– Он усиленно учит японский 
язык, чтобы продолжить 
свое образование в Стране 
восходящего солнца.

Благодаря Анастасу, 
посещение Фестиваля японской 
культуры в парке Горького (в 

Москве. – Авт.), было для нашей 
семьи огромным удовольствием. 
Я даже представить не могла, 
как много людей в Москве так 
же, как и мы, любят японскую 
культуру и искусство!”

Кстати, сын Анжелики 
Агурбаш свободно разговари-
вает на английском – артистка 
отдала его в английскую школу.

Алина ВЕТРОВА.

ВЕРНИСАЖ

Еще одно забытое имя воз-
вращается в историю белорусско-
го изобразительного искусства – 
крупнейший график XX века Меер 
Аксельрод. В литературном музее 
Янки Купалы открылась выставка 
его работ: иллюстрации Аксельрода 
1920–1930-х годов к книгам бело-
русских литераторов. Ее привез из 
Израиля родной внук художника 
Михаил Яхилевич, в семье кото-
рого хранится теперь творческий 
архив Аксельрода.

Судьба Меера Аксельрода, 
пожалуй, отражает судьбу всего 
белорусского еврейства с 1920-х до  
1960-х годов XX века. Хотя и 
по-своему уникальна. Как пишет 
энциклопедия, он родился в «еврей-
ском местечке Молодечно на 
Виленщине в 1902 году». В 1918 году 
его семья обосновалась в Минске. 
Юноша окончил реальное училище 
и зарабатывал, рисуя рекламные пла-
каты для кинотеатров. Потом препо-
давал рисование в минских школах. 
В Минске в Музее революции впер-
вые стал участником выставки бело-
русских художников, где показал 36 
работ. Основные темы творчества 
– еврейские кварталы, еврейские 
кладбища, быт евреев в маленьких 
городках.

После выставки молодой чело-
век рискнул поехать в Москву, 
чтобы поступить во ВХУТЕМАС 
(Высшие художественно-техниче-
ские мастерские). Когда приехал, в 
учебном заведении уже начались 
занятия. Поезд ушел… Однако его 
работы так понравились руково-
дителю графического факульте-
та – известному графику и живо-

писцу В.Фаворскому, что Меера 
Аксельрода приняли. Так он стал 
москвичом.

В 1928 году, окончив вуз, Меер 
остался там в качестве преподавате-
ля. Но каждый год приезжал к род-
ным в Минск. Не только навещать 
семью, но и для того, чтобы пора-
ботать: оформить очередной спек-
такль в Первом белорусском или в 
Еврейском театрах, получить заказ 
на оформление книги. Как график 
он был востребован белорусскими 
издательствами. И со многими писа-
телями дружил лично – например, с 
тем же Янкой Купалой.

Михаил Яхилевич, внук худож-
ника, который на днях специально 
приехал в Минск из Израиля, рас-
сказывает:

– В 1920–1930-х годах связь 
между нашей семьей и белорусски-
ми писателями была очень тесной. 
Тем более что родной брат Меера 
– Зелик Аксельрод – был поэт (впо-
следствии расстрелян в тюрьме в 
июне 1941 года, через несколько 
дней после начала войны, вместе с 
другими политическими заключен-
ными). Зелик дружил со Змитроком 
Бедулей, Янкой Купалой, Якубом 
Коласам. Он переводил Купалу на 
идиш, а его товарищ Бедуля, наобо-
рот, переводил Зелика на белорус-
ский. А оформлял их книги мой 
дед, Меер Аксельрод. В общем, это 
был один круг, они все были связа-
ны товарищескими и творческими 
узами. В архиве нашей семьи оста-
лись их письма друг к другу, и, судя 
по ним, жили они творчески очень 
интересно, с запалом – несмотря, 
кстати, на обстановку вокруг… И 

после войны дед постоянно возвра-
щался к минской тематике.

Для Аксельрода Минск был 
таким же важным местом, как для 
Шагала Витебск.

Минск он любил и помнил 
с детства. А если вы откроете 
книжку стихов его брата Зелика 
Аксельрода, там все стихи про 
Минск. Это классика еврейской 
поэзии.

– Я даже не знал, что в вашем 
Национальном художественном 
музее хранится 15 работ дедушки, 
– признался далее Михаил. – И, 
представляете, в Молодечно в мест-
ном музее с удивлением обнару-
жил одну картину деда! Имя Меера 
Аксельрода было вычеркнуто из 
истории изобразительного искус-
ства Беларуси. И важно, что теперь 

оно наравне с другими возвраща-
ется из неизвестности. Еврейская 
культура – часть общебелорусской. 
Ее необходимо знать. Потому что 
чем богаче почва, тем лучше буду-
щие всходы.

Еще Михаил Яхилевич поде-
лился впечатлениями о том, что в 
поездках по Беларуси он с удив-
лением узнал, сколько замечатель-
ных художников здесь родилось: 
чуть ли не в каждом местечке! И 
что в нашей стране есть не только 
Шагал и Сутин, а еще с десяток 
имен, которые достойны собствен-
ных музеев. “Беларусь – непочатый 
край возможностей”, – подытожил 
Михаил Яхилевич.

Я попросила его рассказать 
немного о себе. Помнит ли он свое-
го дедушку? Застал ли его в живых?

– Я с трех лет каждые выход-
ные рисовал в мастерской дедушки. 
Он уступал мне свой мольберт, а 
сам в это время садился рисовать 
в уголке – не рисовать Меер не мог, 
как, собственно, все художники. 
Но на выставки дедушку не брали, 
он почти ничего не зарабатывал, 
вся семья жила на деньги бабушки, 
которые она зарабатывала перево-
дами. Ревекка Рубина была писа-
тельница, критик, переводчица на 
белорусский язык. Она кормила 
семью! И считала, что все идет 
правильно, а ее муж – великий 
художник. Их дочь, моя мама Елена 
Аксельрод, – известный израиль-
ский поэт. А я пошел по стопам 
деда, стал художником, а в детстве 
вообще считался вундеркиндом, и, 
наверное, вся слава, которая была 
мне отпущена, обрушилась на меня 
с шести до двенадцати лет.

Я спросила: трудно ли было 
семье вернуть сейчас из небытия 
имя Меера Аксельрода?

– Противодействие было силь-
ным при советской власти. Ее не 
стало, и все изменилось во всех 
отношениях: сразу и выставки, и 
закупки. В семью за картинами 
стали обращаться крупные россий-
ские, израильские, французские, 
американские музеи. Но дедушки 
уже не было в живых. А в бело-
русских музеях картин Аксельрода 
все-таки очень мало, зритель его 
почти не знает, поэтому я решил, 
что это очень существенно – вер-
нуться на его родину с его творче-
ством, пусть пока только с книж-
ной графикой.

Елена МОЛОЧКО.

ЮБИЛЕЙ

Арнольд СМЕЯНОВИЧ:
«В операционной 

чувствую  
себя уверенно!»

Заведующий нейрохирургическим отделом РНПЦ неврологии и нейрохирургии, академик 
Национальной академии наук Беларуси, доктор медицинских наук, профессор Арнольд 

Смеянович вчера отметил свое 80-летие.

И он до сих пор оперирует 
– почти каждый день. Как гово-
рят коллеги, берется за самые 
трудные случаи – злокачествен-
ные опухоли мозга, аневризмы. 
Попасть к нему на консультацию 
хотят очень многие. И он редко 
кому отказывает.

Не трудно ли оперировать в 
таком возрасте, тем более что 
некоторые операции длятся не 
один и даже не два часа. В одном 
из своих интервью Арнольд 
Смеянович сказал, что перестанет 
оперировать тогда, когда станут 
дрожать руки.

«Благодарю судьбу за то, что 
миновали меня серьезные боляч-
ки, за неплохую наследственность 
– в роду по материнской линии 
было несколько долгожителей, – 
рассказал Арнольд Федорович 
medvestnik.by накануне своего 
юбилея. – Но ничего сверхудиви-
тельного в большом хирургиче-
ском стаже не вижу. Российский 

академик Федор Углов успешно 
оперировал в 100 лет. Правда, в 
этом возрасте рядом уже несколь-
ко ассистентов стояли, страхо-
вали, но в 90, точно знаю, без 
всякой помощи справлялся. Пока 
я чувствую себя уверенно в опе-
рационной и по-прежнему полу-
чаю удовольствие от работы. 
Прекратить меня заставит 
только ощущение, что не смогу 
сделать того, чего требует кли-
ническая ситуация.

Обычно, если человек хочет, 
чтобы я его прооперировал, иду на 
это. Но выполнить просьбы всех, 
понятно, нереально. 

У нас много прекрасных хирур-
гов. И если надо убрать грыжу меж-
позвонкового диска, это хорошо 
сделает любой начинающий врач. 
Я рекомендую кого-то конкретно, 
но при этом обещаю лично про-
контролировать результаты вме-
шательства. А вот если вижу, что 
у человека опухоль, да еще располо-

жена она в коварном месте, обяза-
тельно беру этот случай сам.

Самая незавидная, на мой 
взгляд, участь для любого уважа-
ющего себя специалиста – быть 
свадебным генералом, числиться 
«для престижа», удерживаясь за 
счет старых заслуг. Академик-
медик не должен быть сухим тео-
ретиком. Он как летчик в звании 
генерала: должен управлять само-
летом не хуже полковника или 
лейтенанта».

Какие секреты долголетия у 
знаменитого доктора?

«Спортом и физкультурой не 
занимаюсь, диет никаких не при-
держиваюсь, – рассказывает он о 
своих правилах жизни. – Главное, 
в чем надо усердствовать, – сохра-
нять нормальное отношение к 
жизни и людям. Потому что базо-
вая сила человека – не в крепости 
мышц, а в чистоте души и ясности 
мысли».

Вера ВИР.
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УСМІХНІЦЕСЯ…

– Дарагая, пасля майго павышэння па службе я 
заўважыў, што хатняя ежа стала смачней!.. У табе раптам 
прачнуўся кулінарны талент.

– Не, гэта ў нас прачнулася магчымасць... заказваць 
ежу на дом з бліжэйшага рэстарана.

***Муж – жонцы:
– Ты перасаліла.
– Напэўна, гэта таму, што я кахаю цябе.
– Гэта ж як трэба мяне кахаць, каб перасаліць торт?!

***
– Статыстыка сцвярджае, што пяцьдзясят працэнтаў 

шлюбаў заканчваецца разводам!
– Гэта гучыць не так страшна, калі ўлічыць, што іншыя 

пяцьдзясят працэнтаў заканчваюцца смерцю...

***
– Калі супрацьлегласці прыцягваюцца, то дзе мая 

разумная, прыгожая, інтэлігентная і вясёлая дзяўчына без 
шкодных звычак?

***
Увесь дзень ляпіла пельмені. А муж увечары прыйшоў, 

паеў і кажа: «Не купляй такія больш...».

***
Кажуць, што жаночая дружба – лухта, а вось 

мужчынская – гэта крута. Між тым Анегін застрэліў 
свайго сябра на дуэлі, а Таццяна з Вольгай нават не 
пасварыліся.

За чистый 
спорт?

Закон для ўсіх адзін?
Роздум з нагоды знаходжання ў Мінску гасцей з “культурнай сталіцы” Расіі

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

“Мусора – де..илы, а ваш 
клуб – г..но!” – роў натоўп фут-
больных фанатаў піцерскага 
“Зенита”, якія прыехалі пад-
трымаць сваю каманду ў 
матчы супраць мінскага 
“Дынама”. Шэсце расіян 
было добра арганізавана. 
Хада па сталічнай вуліцы 
Кастрычніцкай у бок галоўнай 
спартыўнай арэны Беларусі 
суправаджалася выбухамі 
піратэхнікі, дымам і адборнай 
лаянкай. Натоўп суправаджалі 
супрацоўнікі міліцыі, якія, у 
прынцыпе, ніяк не рэагавалі 
на абразы ў свой адрас.

Эксцэсы працягнуліся і на 
самім стадыёне. Пасля матча 
высветлілася: у сектарах, дзе 
знаходзіліся расійскія амата-
ры футбола, некалькі радоў 
крэслаў проста вырвалі з 
коранем. Дарэчы, у нядзелю 
падчас матча Кубка Беларусі 
“Дынама” супраць “Мінска” 
толькі што здадзеная ў эксплу-
атацыю арэна месцамі ззяла 
бетоннымі пустотамі, нібы 
шчарбаты рот. Адміністрацыя 
арэны вельмі спадзяецца на 
тое, што сродкі на рамонт 
прыйдуць з Расіі: маўляў, за 
бясчынствы сваіх заўзятараў 
павінен плаціць “Зенит”. Як 
будзе – пакажа час, а зараз з 
тым, што адбылося, давайце 
разбірацца па пунктах.

Першае, што прыходзіць у 
галаву: любое масавае шэсце ў 
Беларусі павінна быць узгодне-
на з мясцовымі ўладамі. Пасля 
падзеі сталічная міліцыя 
паведаміла: шэсце было даз-
волена. Няхай так, але... Пасля 
ўнясення паправак ў Закон аб 
масавых мерапрыемствах у 
Беларусі і сапраўды дзейнічае 
паведамляльны прынцып пра-
вядзення акцый, аднак гэта 
тычыцца мерапрыемстваў, у 

якіх бярэ ўдзел да адной тыся-
чы чалавек. Калі гэта ўмова 
выканана – арганізоўвай хаду 
і мітынгуй, хоць замітынгуйся. 
Але не паблізу станцый метро, 
Міністэрства замежных спраў 
і Адміністрацыі прэзідэнта 
– хадзіць і мітынгаваць мож-
на, напрыклад, у парку на 
плошчы Бангалор – побач з 
сабачнікамі.

А што бачылі мы?
Калона колькасцю больш 

за дзве тысячы чалавек беспе-
рашкодна сабралася дзе заха-
цела і прайшла куды захаце-
ла. Паводле версіі сталічнай 
мілыцыі, усё правільна, 
ніякіх парушэнняў не было. 

Калі гэта так, значыць, 
расійскія фанаты не менш 
як за дзесяць дзён падалі 
заяўку ў Мінгарвыканкам: 
маўляў, хочам прагуляцца 
па цэнтры Мінска, абража-
ючы міліцыянераў і назы-
ваючы гаспадароў матча 
нецэнзурнымі словамі…

А цяпер сачыце за датамі. 
Пра тое, што мінскае “Дынама” 
згуляе менавіта з піцерскім 
“Зенитам”, стала вядо-
ма позна вечарам 2 жніўня, 
калі па суме дзвюх гульняў 
мінчане “прайшлі” славацкую 
“Дунайску Стрэду”. Да матча з 
“Зенитам” заставаўся тыдзень. 
Сем дзён. А гэта значыць, 

што нават чыста тэарэтычна 
не мог быць выкананы пункт 
закона аб дзесяцідзённым 
паведамленні аб правядзенні 
акцыі…

Уявім сабе, што, 
выканаўшы ўсе патрабаванні 
закона, з заяўкай аб 

правядзенні масавай акцыі ў 
Мінгарвыканкам звярнула-
ся любая апазіцыйная дэма-
кратычная партыя краіны. І ў 
заяўцы было б напісана: мы 
тут калонай у 2 тысячы чала-
век пагуляем ля Адміністрацыі 
прэзідэнта… Што было б, зда-

гадацца няцяжка – як паказ-
вае практыка, чаго-чаго, а 
аўтазакаў у Беларусі хопіць 
на ўсіх. Але адна справа 
“пакаваць” у аўтазак 72-гадо-
вую Ніну Багінскую, якая 
выходзіць на адзіночны пікет 
да будынка КДБ, і зусім іншая 
– разбірацца з разгарачанымі і 
не зусім цвярозымі мацакамі… 
Мінская міліцыя вырашыла 
ўсё гэта “праглынуць”. Ці была 
каманда “не чапаць”?

Хаця ГУУС Мінгар-
выканкама паведаміла: пас-
ля матча на фанатаў было 
складзена ажно 16 пратаколаў 
– за дробнае хуліганства 
і ўжыванне спіртнога ў 
грамадскім месцы (14 – на 
расіян, два – на беларусаў). 
Дарэчы, неўзабаве ўсе 
расіяне былі адпушчаны з 
пастарункаў, пра суды над імі 
таксама не чуваць…

Няцяжка спрагназаваць, 
што было б, калі б тыя крэслы 
на “Дынама” ламалі не расіяне, 
а нашы хлопцы. Штосьці пад-
казвае, што адміністрацый-
нымі пратаколамі справа не 
абышлася б.

Пра “карэктнасць” бела-
рускай міліцыі многа могуць 
расказаць двое беларускіх 
заўзятараў – Сяржук Бахун, 
якога ў свой час проста вывелі 
з трыбуны “Барысаў-Арэны” 
за тое, што на яго шыі быў 
шалік з “Пагоняй”, і Зміцер 
Федарук, які за тое ж самае 
атрымаў штраф у 100 долараў. 
Крэслы яны не ламалі і не 
выказвалі абраз на адрас 
праваахоўнікаў…

Дык што, для сваіх – па 
ўсёй суровасці закона, а 
для расіян – толькі законы 
гасціннасці?

Віталь ГАРБУЗАЎ.

Сямейнае свята ў Лошыцкім…
СТОП-КАДР

Як у сталічнай 
гімназіі два гады 
спартыўную залу 

рамантуюць

СКАНДАЛ

СІТУАЦЫЯ

Бацькі школьнікаў, якія 
вучацца ў гімназіі №2 Мінска, 
патэлефанавалі ў “Народную 
Волю” і распавялі, што ў наву-
чальнай установе аж з 2016 года 
ідзе рамонт спартыўнай залы! 
Дык няўжо і на самай справе 
патрэбна аж два гады, каб адра-
мантаваць адно памяшканне?

Адразу скажу, што нашы 
навучальныя ўстановы стано-
вяцца ўсё больш падобныя на 
рэжымныя аб’екты. Бяспека 
дзяцей – гэта, безумоўна, важ-
на, але я пра іншае. Каб атры-
маць якую-небудзь інфармацыю 
ад кіраўніцтва школы ці 
гімназіі, трэба прайсці 
праз шэраг узгадненняў. 
Напрыклад, мой першы паход 
да дырэктара гімназіі даў 
нулявы эфект. Аказваецца, я 
скокнуў праз галаву і любыя 
размовы з педагогамі трэба 
ўзгадняць з іх начальствам.

Далей было тэлефанаван-
не ў прэс-службу Міністэрства 
адукацыі, яшчэ пазней – 
гутарка з прэс-сакратаром 
упраўлення адукацыі 
Мінгарвыканкама. Прэс-
сакратар упраўлення адукацыі 
Мінгарвыканкама правёў пера-
мовы з упраўленнем адукацыі 
Першамайскага раёна Мінска, 
пасля чаго быў дадзены даз-
вол на гутарку з дырэктарам 
гімназіі. Вось такі бюракра-
тычны ланцужок.

Сустрэча была прызначана, 
прыйшлі на яе не толькі дырэк-
тар гімназіі №2 Лілія Мінько, 
але і начальнік упраўлення 
адукацыі Першамайскага раё-
на Мінска Людміла Барысенка 
і яе намеснік Генадзь Меркуль. 
Пры гэтым Людміла Барысенка 
чамусьці адразу ж забараніла 
мне весці запіс на дыктафон 
(гутарка праходзіла ў раённым 
упраўленні адукацыі). Няма 
ніякай крыўды на чыноўнікаў 
ад адукацыі, але вельмі 
ўразіла, якой бюракратычнай 
і баязлівай стала гэтая сістэма.

Зрэшты, размова ішла пра 
іншае…

“Школы старэюць, 
памяшканні трэба раманта-
ваць, – пачаў Генадзь Меркуль. 
– У 2016 годзе запланавалі ў 
вышэйзгаданай гімназіі бягу-
чы рамонт спартыўнай залы. 
Летам таго ж года ён і пачаўся. 
Думалі проста змяніць падлогу, 
але, калі ўскрылі яе, то аказа-
лася, што ёсць вібрацыя пліт. 
Неабходна было правесці дас-
ледаванне памяшкання, што і 
зрабілі. Паводле яго вынікаў ста-
ла вядома, што тут патрэбны 

не бягучы рамонт, а капітальны. 
І дзеля гэтага трэба распраца-
ваць ужо новую праектна-каш-
тарысную дакументацыю”.

Капітальны рамонт мож-
на рабіць толькі падчас летніх 
канікул, але і ў мінулым годзе 
яго не пачалі.

“Інжынерная кампанія 
праводзіла тэндар па выба-
ры падрадчыка, але тры разы 
яны не адбыліся, – тлумачыць 
Генадзь Васільевіч. – У пра-
екце цана бруса была ўказана 
не рыначная, а з даведнікаў. 
І ніхто на такую цану не 
пагадзіўся. Таму да 1 верасня 
2017 года зноў не паспелі адра-
мантаваць залу. А дакладней і 
не пачыналі яе рамантаваць. 
Патрабавалася змяніць кош-
ты ў праектна-каштарыснай 
дакументацыі. У дадатко-
вым заданні на праектаван-
не скарэкціравалі цану бруса 
і адправілі дакументацыю на  
экспертызу. Змянілі праект-
ную арганізацыю. Усё гэта, як 
бачым, зацягнулася. Трэба было 
выканаць  праектна-даследчыя 
работы… Не ўсё так проста. 
Нашмат прасцей арганізаваць 
новае будаўніцтва, чым зрабіць 
капітальны рамонт”.

Лілія Мінько дадае, што 
ніякіх асаблівых праблем для 
навучальнага працэсу з-за 
таго, што зала два гады была 
зачынена, не ўзнікала.

“У цёплую пару года дзеці 
займаліся на стадыёне, акра-
мя гэтага, у нас ёсць яшчэ 
малая спартыўная зала і 
зала рытмікі, – кажа Лілія 
Міхайлаўна. – Ад бацькоў і 
дзяцей таксама не было ніякіх 
нараканняў”.

Са слоў Генадзя Меркуля, 
якраз зараз у гімназіі ідзе 
капітальны рамонт спартыўнай 
залы, да 1 верасня работы 
будуць завершаны.

Такім чынам, блуканні па 
пакутах заканчваюцца, але мне 
з нагоды гэтай гісторыі хочац-
ца прыгадаць некаторыя факты. 
У 2015 годзе ў Пекіне рабочыя 
пабудавалі Саньюаньскі мост за 
43 гадзіны. У 2016-м у Галандыі 
за выхадныя пад шашой зрабілі 
7-метровы танэль. У італьянскім 
Турыне за два гады пабудавалі 
шыкоўны стадыён “Дэле Альпі”, 
а ў Мінску кітайцы за такі ж час 
узвялі гасцініцу “Пекін”…

Не выключаю, што калі б 
нашых бюракратаў перакінулі 
на тыя будоўлі, то яны яшчэ 
да гэтага часу займаліся б 
узгадненнямі…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

У так званым 
сямейным 

свяце, якое 
праводзілася ў 

мінулую суботу 
ў сталічным 

Лошыцкім парку, 
бралі ўдзел 

тысячы мінчан 
самых розных 

узростаў. Яго 
арганізатары 

заслугоўваюць 
высокай 

пахвалы: усё 
было зроблена 

бездакорна.

Фота  
Сяргея БАЛАЯ.

(Naviny.by)

«Пос час тливилось» 
присутствовать на отчет-
но-выборной конферен-
ции Белорусского тяже-
лоатлетического союза 
(БТС), которая проходи-
ла в закрытом режимном 
учреждении – здании 
Белорусского таможенно-
го комитета (до недавнего 
времени союз возглавлял 
председатель этого коми-
тета Юрий Сенько).

В холле меня встре-
тил генеральный секре-
тарь БТС Сергей Самусев. 
Заявил, что на конферен-
цию не пустят, потому что 
меня нет в списке. Коллеги 
пояснили этому “генсеку”, 
что, согласно уставу сою-
за, все его члены имеют 
право присутствовать на 
всех мероприятиях, про-
водимых БТС. И лишь 
после этого меня пропу-
стили на «тайную вечерю» 
в Таможенном комитете.

Я, заслуженный тре-
нер Беларуси, многие годы 
возглавлял националь-
ную команду Республики 
Беларусь по тяжелой 
атлетике и стоял у исто-
ков образования БТС 
– Белорусского тяжелоат-
летического союза. А сей-
час, может быть, это уже 
Белорусский таможенный 
союз?

Теперь уже бывший 
председатель союза Юрий 
Сенько поведал на кон-
ференции, что новая кан-
дидатура согласовыва-
лась с президентом НОК 
и министром спорта и 
туризма. Но лично мне не 

понятно: для чего обще-
ственной организации 
такие высокие согласо-
вания? А может, делега-
тов конференции ввели в 
заблуждение?

В итоге была предложе-
на для голосования канди-
датура заслуженного тре-
нера Беларуси Михаила 
Рабиковского. По харак-
теристике Сенько, челове-
ка кристальной чистоты, 
глубоко неравнодушного 
к белорусской тяжелой 
атлетике.

В реальности оказа-
лось, что Рабиковский 
не такой уж «белый и 
пушистый». Во-первых, 
шесть его учеников были 
уличены в применении 
запрещенных препаратов 
и дисквалифицированы. 
Кроме того (есть докумен-
тальные факты), любит он 
прокатиться с ветерком 
“под мухой”. В 2010 году, 
находясь в нетрезвом 
состоянии, Рабиковский 
стал виновником серьез-
ного ДТП. В 2013 году так-
же был задержан сотруд-
никами ГАИ с превыше-
нием содержания алкого-
ля в организме и позже 
был лишен водительских 
прав! Так кто дал недо-
стоверную информацию о 
кристальной чистоте это-
го человека?

Также с удивлением я 
узнал,  что у вновь избран-
ного председателя БТС 
Михаила Рабиковского 
заместителями стали два 
главных тренера наци-
ональной команды – 

Валентин Короткин и 
Виктор Шершуков, подо-
печные которых тоже 
были неоднократно дис-
квалифицированы за 
допинг. Насколько извест-
но, они не имеют специ-
ального физкультурного 
образования, что являет-
ся, на мой взгляд, одной из 
причин такого количества 
положительных допинг-
проб на Олимпийских 
играх 2008-го и 2012 
годов, когда они руково-
дили подготовкой нацио-
нальной команды. Исходя 
из моего опыта работы 
главным тренером, люди, 
которые ведут подготовку 
спортсменов в сборной, 
должны полностью отда-
ваться тренировочному 
процессу.

Еще хочется выра-
зить обеспокоенность по 
поводу наших и так не 
сложившихся отноше-
ний с Международной 
федерацией тяжелой 
атлетики. Ведь в новый 
состав президиума БТС 
вошли люди, запятнав-
шие себя в допинговых 
скандалах со своими 
учениками.

И как в данной ситуа-
ции объяснить междуна-
родной федерации наме-
рения БТС проводить 
борьбу с допингом внутри 
страны? А ведь политика 
нашего государства – за 
чистый спорт.

Степан МИХОВ,
заслуженный тренер 

Беларуси.

Победа с кровью

Дорогой ценой досталось золото на чем-
пионате Европы нашей Ольге Мазуренок. 
На одном из последних поворотов она слу-
чайно отклонилась от маршрута, пробежав 
лишний десяток метров. К тому же почти 

четверть дистанции ей пришлось преодоле-
вать с кровотечением из носа (на фото).

Но героическое упорство принесло бело-
русской спортсменке золотую награду.

Поздравляем!!!

ЗНАЙ НАШИХ!


